
Kad galėtumei atlikti antropologijos srities tiriamąjį darbą, kartais rei-
kia savo kailiu patirti įvairiausių nuotykių, pagyventi „karštuose” pa-
saulio taškuose: konfliktų zonose, JAV ir Meksikos pasienyje, padir-
bėti paramedike ir gaisrininke. ,,Ką antropologija mums sako apie šian-
dieninį pasaulį?” – šia tema VDU surengtoje diskusijoje dalyvavo ir už-
sienyje dirbančios ir šiuos įdomius tyrimus atliekančios lietuvės
mokslininkės.                                  Apie tai pasakojimas – 14 psl. 

Lietuvą JAV 
garsina ir 
antropologės

Lietuvių estra-
dos primado-
na Nelly Palti-
nienė prieš
mirtį, jau sun-
kiai sirgdama,
pasiryžo papa-
sakoti savo gy-
venimo istoriją.
Ji pati pasirin-
ko, kuris žmo-
gus galėtų už-
rašyti ir sudėti
į knygą jos
spalvingo gy-
venimo prisi-
minimus. Šis
žmogus – žur-
nalistė, BALTO
leidybos namų
redaktorė Irma
Laužikaitė. 
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laikraštis lietuviams
leidžiamas nuo 1909 metų
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Joninėse poros sukosi ir su skėčiais

Jeigu norisi linksmintis ir švęsti – joks lietus nebaisus. Ilgiausios dienos ir trumpiausios nakties
šventę – Jonines Čikagos lietuviai šventė nuostabiame, tą vakarą tik jiems skirtame pramogų parke
The Forge. Reportažas iš šios šventės – 8-9 psl.

Į pasimatymą su Nelly Paltiniene…

Pokalbis su ja apie tai, kaip gimė knyga 
,,Tu ateik į pasimatymą”  –  12-13 psl.



O  štai  naujausias  Piligrimų centro ir muzie-
jaus  projektas,  regis,  turėjo  paguosti  ir nuramin-
ti taip  pat  meno  pasaulio atstovus. Pirmas mėgi-
nimas juos pritraukti įvyko 2019 metais, nusprendus
surengti  tarptautinę  šiuolaikinio  meno  bienalę Ši-
luvoje.  Tąkart  joje dalyvavo  tik  artimiausi   Lie-
tu vos  kaimynai, tačiau  kai kurių  menininkų  dar-
bai papiktino tikinčiuosius,  kuriems  buvo nepri-
imtina  pernelyg   moderni raiška  sakralioje  erd-
vėje.

Vis dėlto šiųmetinė bienalė tema ,,Paliestoji že -
mė”, sulaukė neįtikėtino menininkų dėmesio. 30 da-
lyvių susirinko iš 14 pasaulio šalių, pasiūlydama pla-

čiausio žanro spektrą – nuo klasikinės
tapybos, kuri vis dar labiausiai pri-
imtina tikintiesiems, iki vaizdo meno,
instaliacijų, performansų. Nauja ir
tai, kad tiek šiluviečiai, tiek atvyks-
tantys piligrimai turės galimybę ste-
bėti menininkų kūrybos procesą, taip
pat susitikti ir pasikalbėti su jais gy-
vai numatytame bienalės simpoziume,
išklausyti meno ekspertų moderuoja-

mos diskusijos apie meno ir religijos santykį, apie
tikėjimo įtaką kūrybai. Šiuolaikinio meno bažnyčios
erdvėje klausimas labai aktualus Lietuvoje, tad or-
ganizatoriai tikisi, jog tokie renginiai, kuriuose turi
galimybę susitikti maldininkai ir menininkai, pra-
plės abiejų grupių akiratį ir griaus sustabarėjusius
stereotipus. 

Tad ar yra pagrindas Šiluvoje skambinti pavo-
jaus varpais? Prisimi nus Vokietijoje Kelno katedrą,
iš šventovės virtusią kone autobusų stotimi, galima
nuogąstauti, tačiau Šiluva – ne didmiestis, ir galima
tikėtis, kad ši unikali vietovė išsaugos savo sakra-
lumą ir piligrimystės prasmę. 

Antraštė�skamba�kiek�grėsmingai,�bet
nerimas�dėl�Šiluvos�tradicinio�ir�šimt-
mečiais�įprasto�įvaizdžio�kilo�daugiau
kaip�prieš�dešimtmetį,�kai�tuometinis
Kauno�arkivyskupas�Sigitas�Tamkevičius
palaimino�Šiluvos�sakralios�erdvės�per-
tvarkymą.�Pirmiau�sia�sunerimo�pavel-
dosaugininkai,� Bažnyčios� istorijos� ir
meno�ekspertai.�Didelio�ploto�aikštės
priešais�baziliką�išbetonavimas�mažo-
je,�jaukioje�gyvenvietėje�priminė�sovietmečio�tradi-
ciją,�menančią�paradus,�kontrastuojančią�su�landšaftu
ir�sakralumo,�pamaldumo�tylia�dvasia.�Tačiau�arkivys�-
kupas� žvelgė� į� ateitį,� tikėdamas,� kad� Šiluvoje� su
kiekvienais�metais�gausės�piligrimų,�norinčių�aplankyti
seniausią�Europoje�žinomą�Švč.�Mergelės�Marijos�ap-
sireiškimo�vietą.�O�piligrimus�iš�viso�pasaulio�norėsis
deramai�priimti,�todėl�pertvarkymo�projekte�yra�pa-
statas�aikštės�pakraštyje,�įterptas�tarp�bazilikos�ir�kop-
lyčios.�Ir�taip�2008�metais�buvo�pašventinti�Piligrimų
centro�pamatai.�Tąkart�tikinčiųjų�poreikiai�buvo�pa-
tenkinti,�bažnytinio�meno�ekspertai�turėjo�pasiduo-
ti�ir�šiandien�moderniame�pastate�verda�intensyvus
gyvenimas,�į�kurio�sūkurį,�beje,�buvo�įtraukti�ir�meno
pa�saulio�atstovai.�Čia�įsikūrė�seserų�eucharistiečių�vie-
nuolynas,�Piligrimų�centras�ir�muziejus.

Patyrinėjus Šiluvos internetinę svetainę, galima
tik stebėtis, kaip per tris nepriklausomybės
dešimtmečius išsiplėtė Bažnyčios veikimo lau-

kas šioje sakralioje erdvėje, kuri atitinka piligri-
mystės vietų Europoje aukščiau sius reikalavimus.
Ar dėl to nėra pra randama unikali Šiluvos tapatybė
– jau kitas klausimas, kurį kelia nebent senieji išti-
kimieji piligrimai, dar atmenantys savo kelionę
pėsčiomis į Apsireiškimo koplyčią iš atokiausių
Lietuvos kampelių ir bažnyčios istorikai, perspė-
dami, kad tarp piligrimystės ir turizmo riba yra la-
bai trapi ir gali išsitrinti. Tačiau ribos tarp sacrum
ir profanum mūsų laikmetyje vis labiau nyksta ir, gal-
būt, Bažnyčia, siekdama patraukti šiuolaikinį žmo-
gų religijos link, eina į kompromisus, rinkdamasi vi-
durio kelią, kuris tinka tiek maldininkui, tiek eili-
niam turistui. O jeigu kompromiso apibūdinimas žei-
džia ausį, galima tokią Bažnyčios kryptį pavadinti
laiko ženklų skaitymu ir jų interpretavimu taip, kaip
mato esant prasmingiausia. Šalia įprastų, tradicinių
pasiūlymų Šiluvoje, tokių kaip dalyvavimas Ligonių
dienoje paskutiniais mėnesių penktadieniais, Nak-
tinėje adoracijoje ar Marijos dienoje mėnesio 13-tąją
dieną ir didžiųjų Šilinių atlaidų šventimas rugsėjo
pradžioje, atsiranda vis daugiau socialinių projektų.
Vienas naujausiųjų – pokalbių ciklas ,,Su viltimi iš
Šiluvos”, kurio iniciatorė, Piligrimų centro vadovė
Agnė Ivaškevičiūtė dvasinės pagalbos poreikį sieja
su žmogaus kūno negaliomis, priklausomybių ir ki-
tomis ligomis. Pirmasis pokalbis vyko nuotoliniu
būdu ir buvo skirtas autizmo sutrikimą turintiems
asmenims ir jų artimiesiems, antrasis – valgymo su-
trikimo problemai. Nauja ir reikšminga tai, kad po-
kalbiuose ir seminaruose tokiomis aktualiomis te-
momis dalyvauja ne tik dvasininkas, bet ir konkre-
čios srities profesionalai: gydytojai, psichologai.
Ar ir vėl skambinti pavojaus varpais, kad bažnyčia
užsiima ne tuo, kas jai pirmiausia turėtų rūpėti – ave-
lių dvasios, o ne kūno gydymu? O gal kaip tik gražu,
kad Ligonių dieną prie Marijos kojų savo rūpesčius
padėję tikintieji kitą dieną gautų ir žinių bei profe-
sionalios pagalbos, patarimų, kaip palengvinti savo
buitį ir būtį…
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Šiluva keičia
įvaizdį
JŪRATĖ KUODYTĖ

Birželio�28�dieną�prasidėjo�kasmetinis�LR�amba-
sadorių�susitikimas.�Šiais�metais�jis�vyksta�nuoto-
liniu� būdu.� Suvažiavimo� metu� numatyta� daug
virtualių�susitikimų,�diskusijų�aktualiais�Lietuvos
užsienio�politikos�klausimais.�

Diplomatai vaizdo konferencijose susitinka su
prezidentu Gitanu Nausėda, Seimo pirmi-
ninke Viktorija Čmilyte-Nielsen, ministre pir-

mininke Ingrida Šimonyte, užsienio reikalų mi-
nistru Gabrieliumi Landsbergiu bei Užsienio rei-
kalų ministerijos kanclere Inga Černiuk.

Darbotvarkėje – strateginė diskusija „Lietu-
vos koalicinis patrauklumas: stipresnė, efekty-
vesnė, įtakingesnė diplomatinė tarnyba”, kurio-
je pranešimą skaito ir diskusijoje dalyvaus Eu-
ropos Komisijos Generalinė sekretorė Ilze Ju-
hansone. 

Suvažiavimo metu LR užsienio reikalų mi-
nistras Gabrielius Lands-
bergis nuotoliniu būdu su-
sitiko su 62 Lietuvos diplo-
matinių atstovybių, konsu-
linių įstaigų ir atstovybių
prie tarptautinių organiza-
cijų vadovais.

Šio susitikimo metu
ministras G. Landsbergis
pabrėžė nuveiktų darbų
svarbą ir įvertino Lietuvos
diplomatiją, kaip patyru-
sią ir brandžią tarnybą. Jis
ragino diplomatus būti pa-
sirengusiais ne tik reaguo-
ti į iššūkius, bet ir veikti,
patiems siūlyti iniciatyvas,
ieškoti naujų veikimo būdų
ir stiprinti koalicijas su
partneriais.

Ministras pabrėžė, kad

Lietuva tampa svarbiu laisvės ir
demokratijos centru. „Rytų kaimy-
nystės šalims esame ir būsime re-
gioninis demokratijos centras. Sie-
kiame plėsti demokratijos ir laisvės
erdvę visame pasaulyje”, – teigė G.
Landsbergis.

Lietuvos balsas turėtų būti stipresnis, pri-
imant strateginius Europos Sąjungos (ES) spren-
dimus. Ministras akcentavo aktyvaus ES veikimo
Rytų kaimynystėje svarbą. Saugumo situacija
mūsų regione vis dar lieka įtempta – šiame fone
kaip niekada aktualus tvaraus transatlantinio ry-
šio išlaikymas ir stiprinimas. G. Landsbergis
daug dėmesio skyrė strateginių partnerysčių
stiprinimui, taip pat ryšiams, įsiklausymui į ky-
lančius iššūkius ir bendram veikimui su Pietų Eu-
ropos valstybėms.

Vienas iš esminių Lietuvos diplomatinės tar-
nybos veiklos prioritetų išliks efektyvi ekonomi-
nė diplomatija. Krizė dar kartą parodė, kad būti-
na gilinti strateginę eksporto rinkų diversifikaciją
bei aktyvinti pastangas, stiprinant ekonominį
atstovavimą diplomatinėse atstovybėse. 

Parengta�pagal�URM�pranešimą

Lietuvos ambasadorių
susitikimas – virtualiai

Viena�iš�susitikimo�akimirkų�–�į�įvairiose�pasaulio�šalyse�esančius�LR�ambasado-
rius�kreipiasi�Lietuvos�prezidentas�Gitanas�Nausėda.������������������������������ FB nuotr.



Staigmena

Prieš kurį laiką Baltarusijos diktatorius Aliak-
sandras Lukašenka pareiškė ruošiantis Lietuvai
staigmeną. Ar tie padidėję migrantų srautai jau yra
ta staigmena, ar dar laukti ko nors daugiau? Per parą
sieną kerta nuo keliolikos iki keliasdešimties nele-
galų. Migracijos centre jau nebeliko laisvų vietų, to-
dėl statomas palapinių miestelis. Tarp kertančiųjų
sieną – ne tik Irako, Sirijos, Tadžikijos ar Baltaru-
sijos, bet ir Rusijos piliečiai. Lietuvos saugumui tai
kelia nerimą – ar taip negali būti permetami „žalieji
žmogeliukai”, kurie prieš šešerius metus užėmė Uk-
rainai priklausiusį Krymą? Vyriausybė rytinės sie-
nos apsaugai išskyrė keletą milijonų eurų papildo-
mų lėšų, kad ji būtų modernizuota ir aprūpinta šiuo-
laikinėmis priemonėmis, diskutuojama net apie
tvoros statybą. Saugoti sieną pasitelkti šauliai ir net
kariuomenė. Kaip rašoma žiniasklaidoje, mano-
ma, kad Baltarusijoje esama dar apie pusantro
tūkstančio migrantų, kuriuos diktatoriaus reži-
mas gali įstumti į Lietuvą (tiesiogine prasme įstum-
ti, nes yra liudijimų, kaip baltarusiai pasieniečiai,
grasindami ginklais, migrantus verčia kirsti Lie-
tuvos sieną). Šių migrantų tikslas, žinoma, nėra Lie-
tuva, jie traukia į turtingesnes Europos šalis, bet
šiandien Lietuvai išlaikyti tokį srautą migrantų yra
didelė našta. Jeigu tie srautai nemažės, ši našta mūsų
valstybei gali būti nepakeliama. Ir nepriklausomi
baltarusių politologai pripažįsta, kad A. Lukašenkos
režimas siekia nubausti ir šantažuoti Lietuvą, todėl
„sušvelnino” pasienio kontrolę. Seimo Nacionalinio
saugumo ir gynybos komiteto pirmininkas Laury-
nas Kasčiūnas prognozuoja, kad pagal blogiausią sce-
narijų per savaitę Lietuvos sieną iš Baltarusijos ga-
lėtų bandyti kirsti apie 300 migrantų.

Jau daug metų Lietuva priešinasi nepatikimos
Astravo atominės elektrinės statybai prie Lietuvos
sienos ir vis bergždžiai, – ši statyba yra dar vienas
tyčinis kaimynų veiksmas prieš Lietuvą. Elektrinė
pastatyta už Rusijos pinigus ir, kaip traktuojama Lie-
tuvoje, iš keršto Lietuvai už priešišką Kremliaus re-
žimui politiką.

Vyksta informacinis karas – pvz., po kiekvienu
straipsniu Lietuvos internetinėje žiniasklaidoje pi-
lasi srautai neigiamos informacijos apie Lietuvą,
prieš valdančiąją koaliciją ir ypač prieš konserva-
torius – melagienų, grasinimų, patyčių. Jau nekal-
bant, kad pačioje Rusijoje ir Baltarusijoje žiniask-
laidos kanalai tas melagienas pateikia oficialiai. Rei-
kia priminti apie Baltarusijos režimo demaršą prieš
Lietuvos prezidentą Valdą Adamkų, kuris, tuomet
15-metis paauglys, neva kolaboravo su fašistais.
Taip norima suteršti Lietuvos vardą pasaulyje.

A. Lukašenka vis grasina nutraukti baltaru-
siškų krovinių tranzitą per Lietuvą ir nukreipti juos
į Rusijos uostus, bet dabar, kai atskiros įmonės ar net
valstybės nutraukia sutartis dėl baltarusiškos pro-
dukcijos pirkimo, šis srautas gali sustoti natūraliai.
Ir tai Lietuvai taip pat gresia nuostoliais.

Estijos Užsienio politikos instituto tyrėja Piret
Kuusik neseniai pareiškė, kad Lietuva užėmė lyde-
rės poziciją Baltijos šalių užsienio politikoje. Tyrė-
ja sako, kad Estijai prireikė keleto dienų priimti
sprendimą dėl Baltarusijos lėktuvų, kai daugelis ša-
lių jau buvo nusprendusios neįsileisti jų savo oro erd-
vę. Tuo pat metu Lietuva tapo vienu pagrindinių bal-
sų Baltarusijos klausimu, nes Vilnius skubėjo pa-

laikyti prodemokratišką šios šalies opo-
ziciją po praėjusį rugpjūtį vykusių pre-
zidento rinkimų ir atvėrė savo sienas
opozicijos veikėjams. Lietuva taip pat
viešai pasitraukė iš 17+1 bendradar-
biavimo su Kinija formato, – nurodo ty-
rėja.

Deja, tas aktyvumas gali Lietuvai
nepigiai kainuoti, nes priešininkus tai

erzina, jie už tai keršija.

Ko dar laukti?

Gegužės pabaigoje Baltarusijos autokratas pre-
zidentas A. Lukašenka pareiškė, kad po tarptautinės
reakcijos į keleivinio lėktuvo nutupdymą Minske, kai
buvo sulaikytas nepriklausomas žurnalistas Ro-
manas Protasevičius, pasienyje su Lietuva nebebus
stabdomi „narkotikai ir migrantai”. Taigi Lietuvą
gali užplūsti dar ir narkotikai, kurie, kaip teigia Bal-
tarusijos opozicija, tą režimą ir išlaiko.

Rusijos ekonomistas ir opozicionierius Sergejus
Gurijevas, kuris, vengdamas suėmimo savo šalyje,
išvyko į užsienį, komentuodamas ekonominę Rusi-
jos situaciją nusistebėjo, kodėl Kremlius nutarė at-
sisakyti savo finansines atsargas laikyti stipriausia
pasaulio valiuta – JAV doleriu. Komentatorius
svarsto, kad gali bijoti Amerikos sankcijų valstybės
bankui. Kadangi šiuo metu Rusija dar nėra padariusi
ko nors tokio, kad Amerika uždėtų sankcijas pačiai
valstybei, į vieną dalyką ekonomistas vis dėlto at-
kreipė dėmesį: Kremlius gali ruoštis kažkokiam tarp-
tautiniu mastu grubiam veiksmui ir apsidraudžia
nuo būsimų sankcijų. Ką tokio baisaus Rusija gali
padaryti, kad Amerika galėtų dar griežčiau bausti
Rusiją? 

Pvz., Rusijos prezidentas yra pareiškęs preten-
zijas į didesnę dalį Ukrainos, esą istoriškai didesnė
pusė Ukrainos – iki pat Kijevo – esanti Rusijos teri-
torija. Taigi Kremlius gali planuoti pulti Ukrainą. Bet
daug kam Rusijos opozicijoje, taip pat ir Lietuvos po-
litikams ateina mintis į galvą, kad Putinas gali daryti
provokacijas ir bandyti „atsiimti” Baltijos šalis.
Nors prieš keletą dienų taip pat į užsienį (į Ukrainą)
nuo gresiančio suėmimo pasitraukęs dar vienas po-
litikas – Kremliaus kritikas Dmitrijus Gudkovas
sako, kad Rusija šiuo metu nėra pajėgi kariauti
(pvz., Rusijos remiama Armėnija pralaimėjo karą su
Azerbaidžanu dėl Karabacho), bet jis neatmeta gali-
mybės, kad dėl represijų prieš opoziciją užspeista į
kampą Rusijos valdžia, – Vakarai skelbia vis naujas
sankcijas, – gali vykdyti neprognozuojamus veiksmus.

Minske veikiančio politinių tyrimų instituto
„Politinė sfera” analitikas Andrejus Kazakevičius
neatmeta karinio incidento tikimybės, nes A. Lu-
kašenka jau seniai tikina, kad Lietuva, NATO ir ki-
tos Vakarų galios kelia karinę grėsmę Baltarusijai.
„Ši eskalacija ir grėsmės jausmas galėtų būti pro-
vokacijos priežastis, įvyktų incidentai, kurie lemtų
tam tikrus karinius susidūrimus. Nemanau, kad Bal-
tarusija nori tokio scenarijaus, nes jis jai yra pavo-
jingas. Vis dėlto Lukašenka ir Baltarusijos valdžia
politinių krizių metu nesielgia labai racionaliai. Ir
kartais žengia nenuspėjamų, neracionalių žingsnių”,
– teigia analitikas.

Pranašiški buvo šio analitiko žodžiai, nes pra-
ėjus kelioms dienoms, Lukašenka paskelbė visuotinę
mobilizaciją. Ką tai reiškia, kol kas niekas nežino. 

Nors pačioje Lietuvoje šiuo metu ekonominė si-
tuacija (dėl pandemijos išbandymų) nėra bloga,
netgi palankesnė negu apskritai Europoje (ekono-
mika Lietuvoje turėtų atsigauti greičiau, nei liku-
sioje euro zonoje, – sako Tarptau tinio valiutos fon-
do misijos Lietuvoje vadovas Borja Gracia), neleidžia
atsipalaiduoti žinojimas, kad mūsų rytinė siena yra
nestabili, o už sienų tūž ta tironai. Jie gali įsiūbuo-
ti procesus ir valstybės viduje.

Esu�rašiusi�apie�jauną�rusą,�kuris�prieš�ke-
letą�metų�atvažiavo�gyventi�į�Lietuvą�ir
dabar�savo�kanale�„Mano�Lietuva”�pa-
sakoja,�kaip�čia�jam�viskas�patinka,�kaip
čia�gerai�ir�kokie�lietuviai�tvarkingi�ir�ma-
lonūs�žmonės.�Neseniai�užtikau�dar�vie-
ną�kanalą,�pavadintą�„Mylimiausia�Lie-
tuva”,�kurio�autorė�irgi�yra�rusaitė,�kuri
taip�pat� į�Lietuvą�gyven�ti�atvyko�neseniai
(beje,�tokių�kanalų�randasi�ir�daugiau).�Kaip�matyti�iš
jos�kanalo�vardo,�Lietuvą�ji�taip�pat�idealizuoja�ir�savo
tautiečiams�Rusijoje�apie�mūsų�šalį�pasakoja�tokiais
susižavėjimo� žodžiais,� kokiais� mes� kalbame� apie
Ameriką.�To�video,�kurį�man�teko�matyti,�pavadini-
mas�buvo�„Kaip�mano�tėvai�sutiko�žinią,�kad�aš�iš-
vykstu�gyventi�į�Lietuvą”.�Jie�buvo�pasibaisėję,�jie�sakė,
kad�lietuviai�nekenčia�rusų�ir�juos�užpuola,�kad�čia
žmonės�badauja,�ir�jai�čia�bus�labai�blogai.�Tokios�nuo-
monės�ypač�tvirtai�laikėsi�mama,�kuri�1970�m.�iš�vie-
no�pažįstamo�žmogaus�esą�buvo�girdėjusi,�kad�per
gegužės�9-osios�(sovietai,�o�dabar�rusai�tą�dieną�šven-
čia�pergalę�Antrajame�pasauliniame�kare)�karinį�pa-
radą�lietuviai�mušė�rusus�(keistas�liudijimas).�Ir�tą�jos
nuomonę,�kad�rusams�čia�yra�pavojinga,�nuolat�pa-
laiko�Kremliaus�televizija,�kur�apie�Lietuvą�ir�kitas�Bal-
tijos�šalis�pasakojami�tik�blogi�dalykai.�Merginai�tru-
ko�dvejus�metus�įrodyti�tėvams,�kad�jų�baimės�yra�ne-
pagrįstos.�Ji�sako,�kad�lietuviai�Rusijos�valdžios�ne-
tapatina�su�Rusijos�žmonė�mis�ir�kad�čia�gyvena�civi-
lizuoti�žmonės.�Ji�specialiai�sukūrė�„YouTube”�kana-
lą,�kad�ne�tik�tėvams,�bet�visiems�savo�tėvynainiams
parodytų,� jog� propaganda� Rusijoje� meluoja.� Net
nepatogu�buvo�žiūrėti�jos�kitą�video�–�„Kas�turtin�gesni
–�rusai�ar�lietuviai?”,�kuriame�ji�labai�gyrė�svetimą�Lie-
tuvą�ir�peikė�savo�gimtinę�Rusiją.�Beje,�iš�jos�sužino-
jau,�kad�lietuvių�gyvenimo�lygis�yra�du�kartus�aukš-
tesnis�už�Rusijos�gyventojų.�Ji�skaičiavo�pagal�tai,�kiek
Lietuvoje�ir�Rusijoje�tų�pačių�produktų�ir�daiktų�ga-
lima�nupirkti�už�minimalią�algą.�Su�malonumu�pa-
sakočiau�toliau,�–�juk�malonu,�kai�tavo�šalį�giria,�–�bet
iš�jos�pasakojimo�aš�imu�tik�liudijimą,�kad�Rusijoje�pro-
paganda�dirba�prieš�Lietuvą,�todėl�rusai�mūsų�šalį�lai-
ko�viena�priešiškiausių�valstybių.

Ir apskritai pastaruoju metu rytų kaimynystė
Lietuvai tapo ypač grėsminga. Jau vien tai, kad į
Lietuvą masiškai ėmė važiuoti politiniai pabėgė-

liai iš Rusijos ir Baltarusijos, kur prasidėjo net tų
valstybių mastais neregėtos represijos, tų šalių val-
džiai kelia pyktį. Vilniuje šiuo metu gyvena abiejų
mūsų kaimynų opozicijos vadai – Baltarusijos opo-
zicijos lyderė Sviatlana Cichanouskaja su visu šta-
bu ir Rusijos opozicijos lyderio Aleksejaus Navalno,
kuris yra įkalintas, štabo vadovai – Kovos su ko-
rupcija fondo (jau priversto užsidaryti) direktorius
Ivanas Ždanovas ir regionų koordinatorius Leonidas
Volkovas. Baltarusių, kuriems gresia kalėjimas ir ku-
rie legaliai ar nelegaliai per pastarąjį pusmetį atsi-
rado Lietuvoje ir paprašė politinio prieglobsčio,
šiuo metu jau yra apie tūkstantį. Juos Lietuvos val-
džia užjaučia ir priima, bet yra ir kitokių – tarp-
tautinių pabėgėlių, kuriuos Baltarusijos valdžia
specialiai stumia į Lietuvą, keršydama dėl opozici-
jos globojimo ir griežtos reakcijos dėl keleivinio lėk-
tuvo, skridusio į Vilnių, perėmimo, priverstinio nu-
skraidinimo į Minską ir juo skridusio žurnalisto su-
ėmimo. Lietuvos duomenimis, šiemet į Lietuvą iš Bal-
tarusijos jau bandė patekti daugiau kaip 400 tarp-
tautinių migrantų. Šis skaičius yra beveik penkis kar-
tus didesnis, nei buvo per visus 2020-uosius. Vidaus
reikalų ministrė Agnė Bilotaitė laikosi pozicijos,
kad išaugęs nelegalių migrantų srautas yra sąmo-
ninga režimo politika prieš Lietuvos valstybę. Anot
jos, tai rodo, jog pradėtas hibridinis karas. Ji taip pat
yra pasisakiusi, kad nelegalių migrantų gabenimo iš
Baltarusijos veikloje gali dalyvauti baltarusių pa-
reigūnai, nes teigia nelegalių migrantų nematantys.
Jie netgi bando slėpti jų pėdsa kus. Valstybės sienos
apsaugos tarnybos vadas Rustamas Liubajevas per
Seimo komiteto posėdį yra rodęs medžiagą, kaip Bal-
tarusijos pareigūnai po migrantų perėjimo lygina sau-
gos smėlio ruožą, kad nesimatytų pėdsakų. Pastaro-
siomis dienomis pasirodė žinios, kad nelegalių mig-
rantų gabenimu užsiima Baltarusijos turizmo firmos,
nes tai sankcijų prispausto diktatoriaus režimui
yra vienas iš būdų gauti pajamų.
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TELKINIAI

VAIDA MALONEY 

Baltijos�lituanistinė�mokykla�sėkmingai
baigė�dar�vienerius�mokslo�metus.�Ir�ko-
kie�įdomūs�šie�metai�buvo!�Apsauginės
veido�kaukės�mokiniams�nesutrukdė�iš-
mokti� daugybę� naujų� lietuviškų� žo-
džių,�perskaityti�daug�įdomių�tekstų�ar
įsiminti�sudėtingų�lietuvių�kalbos�gra-
matikos�taisyklių.�Kaukės�taip�pat�ne-
buvo�kliūtis�žaisti�edukacinius�žaidimus,
išmokti�smagių�lietuviškų�dainų,�kurti
meninius�,,šedevrus”�bei�įsigyti�naujų
draugų.�

Apsauginės kaukės netrukdė mokytis

Mokytojoms šiais metais teko
gerokai pasistengti ir pasi-
ruošti pamokoms taip, kad

mokiniai noriai važiuotų į lituanistinę
mokyklą. Kadangi mūsų nuomojamos
patalpos sausio ir vasario mėnesiais dėl
COVID-19 buvo uždarytos, mokiniai ir
tėveliai demokratiškai nubalsavo reng-
ti virtualias pamokas. Dėkojame mūsų
mokyk los buhalterei ir mokinio mamai
Dianai Giel, surengusiai virtualius
Zoom susitikimus. Per du mėnesius bu-
vome labai vieni kitų pasiilgę ir buvo
smagu, kad ir vėl galėjome pasimatyti
virtualiai ir toliau kartu mokytis lie-
tuviškai, nors ir kiekvienas, sėdėdamas
prie savo namų kompiuterio!

Mokiniai smagiai sudalyvavo JAV
LB Švietimo tarybos surengtame pie-
šinių konkurse, skirtame paminėti
JAV Lietuvių Bendruomenės 70 metų
jubiliejų. Mūsų mokinukai labai įdo-
miai ir kūrybiškai interpretavo šių
metų temą, pavadintą ,,Trispalvis vie-
nybės žiedas”. 

Palmių sekmadienio išvakarėse
susitikę mokykloje, mes visi kartu
vašku marginome velykinius kiauši-
nius. 

Gegužės 8 dieną mokyklėlėje vyko
maža, bet labai graži Motinos dienos
paminėjimo šventė. Jos metu vaikai
mamytėms padovanojo pačių paga-
mintus atvirukus ir pintinėles, kurias
net du šeštadienius iš molio lipdė ir
dažė šalia mokyklos esančiame Matt-
hews miesto Meno centre. Taip pat
vyko mokinių sukurto filmo ,,Parent
Trap” pristatymas. Mamytės ir moky-
tojos buvo sužavėtos savo vaikų reži-

sūriniais ir aktoriniais sugebėjimais.
Smagu, kad per pertraukas mūsų mo-
kiniai veltui laiko neleidžia, bet visi
kartu kuria scenas savo filmui. Vaikai
pažadėjo kitais mokslo metais sukur-
ti antrą filmo dalį. Nekantriai lauksi-
me!

Mokslo metus Baltijos lituanistinė
mokykla užbaigė ypač linksmai. Ačiū
mokyklos įkūrėjai/direktorei/moky-
tojai Irmai Harpley, kuri svetingai at-
vėrė savo namų duris visiems moki-
niams ir jų tėveliams. Stalas linko nuo
suneštinių lietuviškų vaišių gausos, o
kieme skambėjo muzika ir džiaugs-
mingi vaikiški balsai. Vasariškas

North Carolinos oras leido dar karte-
lį visiems pabūti drauge, nuoširdžiai
pabendrauti ir atsisveikinti iki kito
karto, kuomet vėl pasimatysime šeš-
tadieninėje lituanistinėje mokykloje.
Tikimės, jog kiti mokslo metai bus
dar smagesni, linksmesni, lietuviš-
kesni ir visaip kitaip geresni. 

Baltijos lituanistinės mokyklos
mokiniai, mokytojos ir tėvai dėkoja
Lietuvių Fondui ir Kazickų šeimos
fondui už nuolatinę paramą ir meilę
Lietuvai. 

Vaida Maloney – Baltijos lituanis-
tinės mokyklos mokytoja.

Pirma�2020-2021�mokslo�metų�diena:�mokiniai,�mokytojos�ir�tėveliai.

Vyriausiųjų�klasės�vaidimas�,,Kakė�Makė”:�iš�kairės�–Helada�Katutė,�Ethan�Pulido,�Inga�Harp-
ley,�Olivija�Harpley,�Amelia�Maloney�ir�Gabrielius�Pulido.

Laisvės�malūnėliai:�iš�kairės�-�Aideen�Maloney,�Emilia�Švedas,�Milania�Giel,�Isadora�Katutė.

Mokslo�metų�pabaigą�švenčia�(iš�k.):�mokytojos�Vaida�Maloney,�Deimantė�Pulido�ir�Irma
Harpley.

Mokslo�metų�pabaigą�gera�švęsti�(iš�k.):�– Anderson�Felix,�Nojus�Dereškevičius,�Adomas
Katutis.

Mamyčių�šventė:�Emilia�su�mamyte�Jurgita
Švedas.
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REGINA JUŠKAITĖ-ŠVOBIENĖ

Birželio�13�d.,�sekmadienį,�Lietuvos�vyčių�133-oji�Los
Angeles�kuopa,�kuri�veikia�Šv.�Kazimiero�parapijoje�su-
rengė�virtualų�posėdį.

Jam vadovavo kuopos kopirmininkai Mykolas
Andrulis ir Danutė Augutė Scola. Maldą sukal-
bėjo ilgametis narys Robert Novak.

Buvo pasveikinti vasarą gimtadienius šven-
čiantys nariai – Kestutis „Casey” Kazlauskas (birže-
lio 9 d.), Adelė Rėklaitytė (rugpjūčio  22 d.), Teresė Avi-
žienienė (rugpjūčio 25 d.) ir
Kristina Jasiukonytė (rugp-
jūčio 28 d.). 

Zoom posėdyje dalyvavo
Lietuvos vyčių centro valdy-
bos pirmininkė garbės narė
Regina Juškaitė-Švobienė,
kuri pasveikino dalyvius –
133-osios kuopos valdybą ir
narius, padėkodama jiems už
veiklos tęsimą po buvusios
pirmininkės Marytės Šepi-
kaitės mirties.  Posėdyje da-
lyvavusi Lietuvos vyčių Vi-
durio Amerikos apygardos
pirmininkė Susan Binkis taip
pat pasveikino posėdžio da-
lyvius.

Protokolo sekretorės Te-
resės Avižienienės ir iždinin-
ko Vyto Keblio pranešimai
buvo perskaityti ir priimti
vien balsiai, be pataisų. 

Kopirmininkė Danutė
Augutė Scola pranešė, kad tą
dieną, kai vyko posėdis, (birželio 13 d.) Šv. Kazimie-
ro parapijoje buvo paminėta Gedulo ir vilties diena,
buvo skaitomi tremtinių vardai. Minėjime dalyvavo
įvairių organizacijų atstovai. Tarp jų – ir Lietuvos vy-
čių 133-oji kuopa. 

Valdybos narė Laura Kush papasakojo apie ne-
seniai, birželio 5 dieną įvykusį Lietuvos vyčių Vidu-
rio apygardos pavasario posėdį. Pranešė apie pasi-
keitusius 107-ojo metinio suvažiavimo planus. Suva-
žiavimas vyks, tik ne taip, kaip buvo numatyta, nebe
kruiziniame laive. Šių metų metinis visuotinis narių
suvažiavimas vyks rugsėjo 10–12 d. Orlando mieste,
Floridoje esančiame viešbutyje Embassy Suites Lake
Buena Vista. Pirmą kartą sesijos vyks ir gyvai, ir vir-

BEATA ČIURLIONIS 

Lietuvių�tauta�turi�labai�gilias�šokio�ir�dainos�tradici-
jas.�Praėję�15�pandemijos�mėnesių�sukūrė�skaudžią�tuš-
tumą�šioje�srityje.�Planuota�Šokių�šventė�Philadelp-
hijoje�buvo�nukelta�jau�du�kartus,�o�numatyta�dainų
šventės� Clevelande� data� irgi� turėjo� būti� pakeista,
perkelta�į�ateitį.�Tikimės,�kad�šios�abi�šventės�pagaliau
įvyks�taip,�kaip�iš�naujo�suplanuota�–�2022-aisiais�ir
2023-aisiais�metais.�

Norėdami nors virtualiai prisiliesti prie anks-
čiau patirtų šokių ir dainų akimirkų, JAV lie-
tuvių jaunimo sąjunga su JAV Lietuvių Ben-

druomene šią vasarą Čikagoje suplanavo  gyvus su-
sibūrimus po atviru dangumi, kurių metu planuoja-
ma peržiūrėti  praėjusių švenčių įrašus. 

Kitos lietuvių bendruomenės buvo pakviestos
prisijungti. Marius Juodišius, vienas iš Clevelando lie-
tuviškos radijo valandėlės  ,,Šiaurinis  krantas” vedė-
jų, tuoj pat užsidegė šia idėja,  pakvietė savo kolegą Augį
Dicevičių ir Clevelando šokių grupę ,,Švyturys” į tal-
ką. Lietuvos garbės konsulei Cleveland, OH Ingridai
Bublienei padedant,  birželio 4 dieną buvo surengtas su-
sibūrimas – 2015 metų Dainų šventės ir 2016 Šokių šven-
tės filmuotų įrašų peržiūra Waterloo skulptūrų parke. 

Diena pasitaikė nuostabi, visą laiką švietė kait-
ri saulė, o skulptūrų parke auga daug medžių, tei-
kiančių šešėlį, tad  karšta nebuvo. Todėl galėjome pra-
dėti žiūrėti vaizdo įrašus truputį anksčiau nei saulė
nusileido. Prieš pradedant peržiūrą, Eglė Žukauskienė
ir Aušrinė Širvinskienė, nepailstančios ,,Švyturio” va-

dovės, subūrė pačius mažiausius vakaro dalyvius į
keletą šokių ratelių. Neatrodė, kad jaunieji šokėjai
būtų užmiršę išmoktus šokio žingsnius. 

Lietuvių klubas pakvietė visus sustoti ir pava-
karieniauti prieš  renginį, arba nusipirkti pikniko
dėžutes išsinešimui.  

Susibūrimas buvo labai neįpareigojantis,  gali-
ma buvo ateiti ir išeiti kada kas norėjo. Per  visą va-
karą renginyje apsilankė maždaug 80 žmonių. Buvo
labai smagu vėl pamatyti pasiilgtų mielų draugų vei-
dus, nušviestus šypsenų, kurios nebebuvo uždeng-

tos kaukių ir apsikabinti be jokių suvaržymų. Sma-
gu buvo kartu pasėdėti ant atsivežtų patiesalų ar lau-
ko kėdžių ir prisiminti smagias švenčių akimirkas
bei kartu padainuoti. Ilgalaikis lietuvių bendruo-
menės rėmėjas Cleveland miesto tarybos narys
(councilman)  Michael Polensek visus  maloniai  nu-
stebino, užsukęs į skulptūrų kiemelį ir taręs  svei-
kinimo žodį. 

Norisi tikėti, kad šis vakaras  bu vo  pirmas žings-
nis link naujų renginių ir būsimų švenčių, kurių mes
visi taip pasiilgome. 

133-oji kuopa prisidėjo prie Los Angeles Lietu-
vos Dukterų draugijos rūbų vajaus, kuris vyko 2020
m. spalio ir 2021 m. balandžio mėnesiais. Buvo išsi-
ųstos penkios didelės dėžės rūbų, kurie skirti globos
namams. Kitas vajus vyks š. m. rugsėjo mėnesį.

Prėjusių, 2020 m. vasarį kuopos nariai bandė pa-
dėti ,,Lietuvos vaikų vilties” organizacijai, surengę
koldūnų balių. Buvo prigaminta bevek 3 000 koldū-
nų tam, kad būtų surinkta pinigų. Bet dėl pandemijos
renginys buvo atšauktas, todėl koldūnai buvo pa-
aukoti vyresnio amžiaus parapijiečiams. 

Kopirmininkas Mykolas Andriulis pranešė, kad
artėja „Sound of  Music Sing-A-Long”, kuris vyks š.
m. rugpjūčio 21 d. Hollywood Bowl. Jis priminė na-
riams, kad šis renginys buvo a. a. Marytės Šepikaitės
mėgiamiausia išvyka. Taip pat M. Andriulis pranešė,

kad Lietuvių dienų renginio planai
bus patvirtinti šį mėnesį. Jei Lietuvių
dienos vyks, tai šis renginys planuo-
jamas š. m. spalio pirmą savaitgalį,
spalio 2–3 d. Lietuvos vyčių 133-oji kuo-
pa, kaip ir visuomet, turės savo sten-
dą ir prisidės prie savaitgalio darbų.
Buvo pranešta, kad kuopos narės ir fil-
mų aktorės Rūtos Kilmonytės Lee
memuarų knyga „Consider Your Ass
Kissed” jau išleista ir ją galima nusi-
pirkti parduotuvėse ar „Amazon”. 

Sporto komiteto pirmininkas
Vincentas Bernota pranešė, kad pa-
sirengimas golfo klubo išvykai juda
į priekį, renginio data bus paskelbta
artimiausiu laiku.

Paskelbtos ir kitos numatomų
susirinkimų datos, kurios priklausys
nuo to, ar bus rengiamo Lietuvių die-
nų šventė.

Dabartinę Lietuvos vyčių 133-
osios kuopos valdybą sudaro: kopir-
mininkai Danutė Augutė-Scola ir My-
kolas Andriulis; protokolo sekretorė

Teresė Avižienas; iždininkas Vytas Keblys; paramos
komiteto pirmininkė Monica Mitchell; dvasios vadas
ir kuopos istorikas Robert Novak ir nariai Laura
Brackenbury ir Laura Kush.  

Posėdis buvo baigtas malda, kurią sukalbėjo ko-
pirmininkas Mykolas Andriulis. Taip pat buvo pa-
dėkota visiems dalyviams ir garbės svečiams. Sma-
gu, kad 133-oji kuopa yra labai veikli, bendradar-
biauja su kitomis veikiančiomis organizacijomis ir
dalyvauja parapijos gyvenime.

Regina Juškaitė-Švobienė – Garbės narė, Lietu-
vos vyčių centro valdybos pirmininkė ir ryšių su vi-
suomene pirmininkė.

Prisiminimų popietė skulptūrų parke

Į�popietę,�surengtą�Waterloo skulptūrų�parke,�susirinko�nemažas�būrys�lietuvių,�pasiilgusių�bendravimo,�dainų�ir�šokių.
Mariaus Juodišiaus nuotr. 

Lietuvos Vyčių 133-iosios kuopos posėdis 
tualiai. Suvažiavimą globos Lietuvos vyčių centro
valdyba. Penktadienį, rugsėjo 10 d., viešbutyje vyks
suvažiavimo atidarymo šv. Mišios. Po to –  pirmoji
ir antroji sesijos. Kita suvažiavimo diena šeštadie-
nis, rugsėjo 11-oji, taip pat prasidės  šv. Mišiomis vieš-
butyje, po to bus paskaita apie Lietuvos vyčių orga-
nizacijos ateitį, padalinių pranešimai ir organizacijos
centro valdybos rinkimai. Vėliau – iškilminga va-
karienė ir pramoginė programa. 

Šiemet nebus garbės narysčių ir „Lietuvos
draugo” apdovanojimų. Uždarymo šv. Mišios bus au-
kojamos „Basilica of  Mary, Queen of  the Universe

Shrine”. Po to bus pašventintas Lietuvos vyčių pa-
aukotas (iš Anne M. Jutt palikimo prisiminti jos dos-
numą) Švč. Šiluvos Mergelės memorialinis bronzi-
nis bareljefas, kuris bus pritvirtintas ant bažnyčios
durų.

Taip pat Laura Kush papasakojo apie šios kuo-
pos labdaringą veiklą. Ji pranešė, kad kiekvienam
abiturientui, baigusiam Šv. Kazimiero lituanistinę
mokyklą, taip pat lietuvių kilmės mokiniams, bai-
gusiems gimnaziją, nuo Lietuvos vyčių 133-osios kuo-
pos buvo įteiktos 100 dol. stipendijos. Iš viso buvo 14
tokių stipendijų. Šią gražią tradiciją pradėjo buvu-
si kuopos pirmininkė, dabar jau mirusi a. a. Mary-
tė Šepikaitė. 

Nuotolinis�Vyčių�susitikimas:�smagu�pasimatyti,�aptarti�ir�planuoti�darbus,�pasidžiaugti�bendravimu.
Rengėjų nuotr.
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ŽIVILĖ SYMEONIDIS

Miela Nomeda, Jūs – puikus pa vyzdys, kaip iš kartos
į kartą (jau trečiąją, nes Jūsų tėveliai gi mę DP stovyklose
ir atvyko į JAV dar būdami maži) perduodamas lie tuviš kasis
genas. Dirbdama in tensyvų mokslinį darbą, visą sa vaitgalį
paskiriate lietuvybės puo selėjimui – šeštadieniais vaikus ve-
da te į Bostono lituanistinę mo kyklėlę, o sekmadieniais da-
lyvaujate lietuviškose šv. Mišiose. Kas skatina aktyviai įsi-
jungti į lietuvišką veiklą? 

Nuo vaikystės Lietuva bei tautiš kumas buvo pri-
oritetai mūsų šeimoje. Atsimenu, kaip dar būdama
tik ketverių ar penkerių metukų, važia vau su tėvais į
demonstracijas už Bal tijos šalių laisvę – į New Yor-
ką ar į Maine prie JAV prezidento vasarna mio. O kar-
tą Bostono Logan oro uoste teko susitikti su Vytau-
tu Landsber giu. Jis pasisodino mane ant kelių ir pa-
klausė: „Ar moki lietuviškai?” O aš atsakiau jam: „Ži-
noma!”

Prisimenu, kaip per žinių laidas stebėjome Sau-
sio 13-tosios įvykius Vilniuje. Nors gyvenau Ameri-
koje, bu vau apsupta naujienomis iš Lietu vos. Dėl to
turbūt ir užsižiebė noras kovoti už savo Tėvynę, nes
supratau, kad nebus daug tai darančių. Manau, tą
liepsną dabar jaučia mano vaikai, ir tai juos taip pat
motyvuoja. 

Koks įsimintiniausias prisimi nimas iš Jūsų vaikystės,
susijęs su lietuviška veikla?

Turbūt didžiausią įspūdį paliko vi sos demonst-
racijos, nors jos mano atmintyje kiek susimaišiusios.
Tos de monstracijos dažnai sudrumsdavo mū  sų įpras-
tinį gyvenimą. Atsimenu, kaip vieną žiemos naktį
Bostone pa leidome vainiką į jūrą. Buvo žvarbu ir vė-
juota. Vėjas žarstė smėlį į akis, reikėjo toli eiti, bu-
vau pavargusi. Taip pat atsimenu, kad teko labai il-
 gai važiuoti automobiliu, kai vykome į demonstra-
ciją New Yorke. Man, vai kui, buvo neįdomu taip il-
gai važiuoti. Tačiau galvojau, kad visi tie nepato gu-
 mai, nemalonios patirtys buvo ma no pasiaukojimas
Lietuvai. Užaugus tai labai juokingai atrodo – galvoti,
kad tai, ką aš išgyvenau, prilygsta tam, ką išgyveno
lietuviai Lietuvoje. Tačiau, kai buvo dar mažutė, ne-
turėjau to suvokimo ir perspektyvos, tad tik ryžau-
si daryti, ką galiu.  

Kodėl Jums taip svarbu, kad Jūsų šeimoje būtų kal-
bama lietuviškai? Net savo vyrą amerikietį išmokėte lietuvių
kalbos. Pasida lin kite šia nuostabia istorija.

Augau lietuve, tai ne-
galiu net įsivaizduoti,
koks būtų gyvenimas šei-
 moje, kurioje lietuvišku-
mas nebūtų visa ko ašis.
Dar prieš susituokdama
būsimam vyrui ameri-
kiečiui prane šiau, kad,
kai susilauksime vaikų,
kal bėsiu su jais lietuviš-
kai. Pergy ven damas, kad
mama ir vaikai netu rėtų
slaptos kalbos, kuria jam
už akių galėtų kalbėtis
jis, jaunuolis iš Kan sas,
neturintis jokių ryšių su
Lietuva, išmoko lietuvių

kalbą, kad padėtų man auginti lietuviškai kalbančius
ir skaitančius vaikus. Kai mano vyras Gabis pradėjo
mokytis lietuviškai, įsigijome lietuvių kalbos va-
dovėlių ir susitarėme, kad tam tikru laiku kal-
 bėsimės tik lietuviškai. Nuo tada, kai susituokėme,
mano mama su juo kal ba tik lietuviškai. (Nomedos
mama Mir ga Girnius ir su savo anūkais kal ba tik lie-
tuviškai, skaito bei kuria jiems vaikiškas pasakėles).
Visa tai da vė jam gerus lietuvių kalbos pamatus, bet
kai gimė mūsų vaikai, jis pa juto, kad jo lietuvių kal-
bos žinios dar pagilėjo. Mat su vaikais jis kalbėjo tik
lietuviškai, ir tekdavo daug kartų kartoti tą patį. To-

kiu būdu jis pradėjo kalbėti daug laisviau, taip pat
tobulino savo žodyną. Kai su vaikais prieš kelerius
metus vykome į Lietuvą aplan kyti giminių, jie ste-
bėjosi, kad mano vy ras galėjo laisvai lietuviškai su-
si kalbėti. 

Manau, kad lietuvių kalbos mo kė jimas atveria
vaikams duris į gi les nį savos kultūros pažinimą.
Maistas, tautiniai šokiai – tai pradžia. Įsilie ji mas į
lietuvių bendruomenę yra kita to pažinimo dalis. Ta-
čiau lietuvių literatūrai, pasakoms, dainoms su-
pras ti reikia lietuvių kalbos. O kai su pran ti tą kul-
tūrą, sužinai istoriją, bu vimas tos žmonių grupės da-
limi tam pa reikšmingu – norisi būti pilnaver čiu tos
bendruomenės nariu. Tai pra turtina gyvenimą.

Kaip Jums atrodo, kodėl verta puoselėti lietuvybę ir
katalikybę, kodėl svarbu išlaikyti protėvių kul tūrą, ją per-
duodant savo vai kams?

Mes esame lietuviai. Tai, kad gi miau Ameriko-
je, tėra atsitiktinumas. Taip įvyko tik todėl, kad mano
seneliai bėgo nuo Lietuvą puolančių sovie tų. Jų tė-
vai ir kiti šeimos nariai buvo ištremti į Sibirą, ten
ir mirė. Jei ap leisčiau lietuvybę ir katalikybę, jaus-
 čiausi išdavusi juos.

Manau, kad mano seneliai, išvy kę iš Tėvynės, ti-
kėjosi į ją sugrįžti. Ta čiau bėgant laikui, jų šaknys
Ame rikoje tvirtėjo –  čia užaugo jų vaikai, čia augi-
no savo vaikus. Manau, dėl tos priežasties jie liko JAV
ir nesugrį žo į Lietuvą.

Paminėtos Stanley
Balzeko Jr. mirties
metinės
Birželio�20�dieną�Balzeko�lietuvių�kultūros�mu-
ziejuje�buvo�paminėtos�šio�muziejaus�įkūrė-
jo�ir�prezidento,�garsaus�Čikagos�lietuvių�ben-
druomenės�veikėjo�ir�kultūros�mecenato�a.�a.
Stanley�Balzeko�Jr.�mirties�metinės.

Muziejaus viceprezidentė Sigita Balzekas
sakė, jog nuspręsta atsisakyti didelio
renginio, nes šis paminėjimas buvo

vienas iš pirmųjų muziejaus renginių po pa-
ndemijos laikotarpio apribojimų. 

Į ,,Gintaro” salę susirinko a. a. Stanley
Balzekas Jr. giminės atstovai, muziejaus ta-
rybos nariai, darbuotojai, savanoriai, keli ar-
timiausi jo bendražygiai. Atvyko ir LR ge-
neralinis konsulas Čikagoje Mantvydas Be-
kešius, Švč. Mergelės Marijos Gimimo parapijos
klebonas Jaunius Kelpšas. 

Susirinkusieji, jaukiai, tarsi namuose, su-
sėdę prie vieno didelio stalo, pasidalijo savo pri-
siminimais apie Stanley Balzeką Jr. 

,,Muziejus buvo jo antrieji, o dažniausiai gal
net pirmieji namai. Čia jis dirbdamas praleis-
davo didžiausią savo laiko dalį”, – kalbėjo mu-
ziejaus viceprezidentė Sigita Balzekas. Ji ,,Drau-
gui” sakė, kad muziejus tęsia Stanley Balzeko Jr.
pradėtus darbus, žada toliau puoselėti ilgametes
tradicijas. 

Viena iš jų – tradicinis kasmetinis muziejaus
renginys – Metų žmogaus rinkimai. Šiais metais
Metų žmogumi tapo Vilniaus arkivyskupas met-

ropolitas, Lietuvos Vyskupų Konferencijos pir-
mininkas Juozas Grušas.

Jis įvertintas už dvasinį vadovavimą ir at-
sidavimą darbui, skirtam Lietuvos žmonių ir tau-
tos gerovei, taip pat pasaulio lietuvių jaunimo
labui. 

Gruodžio 4 dieną, šeštadienį, planuojama su-
rengti Metų žmogaus puotą. Į ją susirinku-
siems svečiams bus pristatytas ir muziejaus nau-
jiena – šiuo metu įrenginėjamas Stanley Balze-
ko Jr. memorialinis kambarys, kurio ekspona-
tai pasakos apie šios įstaigos įkūrėjo veiklą ir gy-
venimo nuopelnus. 

Virginija Petrauskienė

Savų šaknų ir kultūros
pažinimas praturtina 
Pokalbis su lietuviškojo geno puo selėtoja, Harvardo univ. ab-

solvente, biome di cinos mokslų daktare Nomeda Gir niūte.

Nomeda�su�savo�vaikais. Asmeninio albumo nuotr.

Paminėjimo�dalyviai�šioje�,,Gintaro”�salėje�prie�stalo�ne�kartą�sėdėjo�kartu�su�a.�a.�Stanley�Balzeku�Jr.,�kartu�daly-
vavo�daugelyje�čia�vykusių�renginių.�Šį�kartą�jie�susirinko�prisiminti�muziejaus�įkūrėją�ir�puoselėtoją.

Karilės Vaitkutės nuotr.

Stanley�Balzekas�Jr.
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Parengė�Vitalius�Zaikauskas

LIETUVA

Baltarusiai toliau nerimsta dėl V. Adamkaus
Minskas (LRT.lt, BNS) – Baltarusijos prokurorai toliau nerimsta dėl Pre-

zidento Valdo Adamkaus ir nori prieš jį pradėti baudžiamąjį persekiojimą.
„Byla prieš prezidentą Valdą Adamkų „genocido” byloje yra gana svarbi”,

– sakė Baltarusijos prokuratūros atstovas Aleksejus Stukas.
Prokuroro pavaduotojas toliau žarstėsi kaltinimais V. Adamkui, teigdamas,

kad neva šis „prisidėjo prie Baltarusijos žmonių naikinimo”.
„Jis vėliau pasislėpė Vokietijoje, o dar vėliau pabėgo į JAV ir kiek vėliau

grįžęs į tėvynę tapo šalies Prezidentu”, – aiškino A. Stukas.
Baltarusijos generalinė prokuratūra birželio 2 dieną pranešė pateikusi pra-

šymą Lietuvos prokurorams apklausti buvusį Prezidentą Valdą Adamkų kaip
liudytoją tiriant bylą dėl „Baltarusijos gyventojų genocido” per Antrąjį pasaulinį
karą.

Baltarusijos generalinės prokuratūros valdybos vyriausiasis prokuroras
Eduardas Skuratas pareiškė turintis informacijos, esą „V. Adamkus buvo An-
tano Impulevičiaus, kurio vadovaujamas nacių SS pavaldus pagalbinės policijos
batalionas per karą vykdė baudžiamąsias operacijas Baltarusijos teritorijoje,
patikėtinis”.

E. Skuratas pridūrė, kad Baltarusijos tyrėjai tikrina, ar V. Adamkus yra kaip
nors susijęs su baudėjų bataliono veikla.

V. Adamkus šiuos teiginius pavadino nesąmone ir „kvailu bandymu nu-
kreipti dėmesį nuo baltarusių laisvės kovos”.

Lietuva iki šiol nėra gavusi Baltarusijos prašymo apklausti kadenciją bai-
gusį šalies Prezidentą Valdą Adamkų, sakė generalinė prokurorė Nida Gruns-
kienė. 

G. Nausėdai nekyla abejonių dėl V. Landsbergio
Vilnius (ELTA) – Valdantiesiems atgaivinus diskusijas dėl valstybės vadovo

statuso suteikimo Aukščiausiosios Tarybos – Atkuriamojo Seimo pirmininkui
Vytautui Landsbergiui, Prezidentūra tvirtina, kad Gitanas Nausėda neturi jo-
kių abejonių, jog 1990-
1992 m. de facto šalies
vadovo pareigas ėjo bū-
tent profesorius. 

Prezidentūra pri-
mena, kad dabartinis
Lietuvos vadovas G.
Nausėda tai yra ne kar-
tą išsakęs ir anksčiau.
Visgi kalbant apie val-
dančiųjų registruotą
įstatymą dėl statuso V.
Landsbergiui suteiki-
mo, Prezidentūra už-
simena, kad klausimų,
ar pati iniciatyva tei-
sėkūros kokybės po-
žiūriu įgyvendinama
tinkamai, yra. 

Birželio 28 dieną Seimo pavasario sesijos pabaigoje valdantieji įregistra-
vo įstatymo projektą, kuriuo siūloma V. Landsbergiui suteikti valstybės vadovo
statusą.

Opozicijos atstovai kritiškai vertina šią valdančiųjų iniciatyvą ir paramos
balsuojant nežada.

G. Nausėda į V. Landsbergį, kaip į prezidentą, kreipėsi minint Kovo 11-osios
trisdešimtmetį. „Prezidentas Vytautas Landsbergis – taip, aš nesuklydau,
prezidentas, nes šiame žodyje geriausiai atsispindi tie darbai, kuriuos jis pa-
darė kaip valstybės vadovas, – buvo tas žmogus, kurio lyderystė prieš 30 metų
buvo labai svarbi nepriklausomos Lietuvos atgimimo dalis”, – 2020 m. kovą kal-
bėjo G. Nausėda.

Lietuvos pensijų fondai – geriausių dešimtuke
Vilnius (Pranešimas spaudai) – Tarptautinė Ekonominio bendradarbiavimo

ir plėtros organizacija (EBPO) pagal 2020 metais uždirbtą realią grąžą surikiavo
pasaulio pensijų fondus, tarp kurių 10-ąją vietą paskyrė Lietuvos pensijų fon-
dams.

Preliminariais EBPO vertinimais, mūsų šalies pensijų fondai pernai uždirbo
+4,9 proc. grąžą. 

Pernai pirmąją vietą EBPO sudarytame sąraše užėmė Meksika (+9,3
proc.), antrą – Islandija (+7,6 proc.), trečią – Danija (+7,5 proc.), ketvirtą – Kos-
ta Rika (+7,1 proc.), penktą – Nyderlandai (+6,5 proc.). Toliau šalių pensijų fon-
dai pagal realią grąžą rikiuojasi taip: šeštoje vietoje Turkija (+6,1 proc.), sep-
tintoje Norvegija (+6 proc.), aštuntoje JAV (+5,9 proc.), devintoje Izraelis (+5,8
proc.), dešimtoje Lietuva (+4,9 proc.).

Estija 2020 metų EBPO sąraše užėmė 11 vietą (+4,8 proc.), o kaimyninė Lat-
vija – 18 vietą (+2,4 proc.).

2019 metais Lietuvos pensijų fondai EBPO reitinge su rekordine +16,6 proc.
realia grąža užėmė istorinę pirmąją vietą, primena LIPFA.

Valstybinę socialinio draudimo sistemą papildanti Lietuvos II pensijų pa-
kopa turi 1,3 mln. dalyvių, jie sudaro daugiau kaip 80 proc. Lietuvos dirbančiųjų.

V.�Landsbergis�pareiškė,�kad�suteikti�jam�valstybės�vadovo
statusą�yra�Lietuvos�prestižo�reikalas. Diena.lt nuotr. 

Tiek�Rusijos�valstybinė�žiniasklaida,�tiek�vietinės�viešosios�erdvės�paraščių�vei-
kėjai�nuolat�kartoja�kelis�Lietuvą�menkinančius�pasakojimus.�Žiniasklaidos�eks-
pertai�šiam�sutapimui�turi�kelis�paaiškinimus.�

Vilniaus politikos analizės instituto medijų ir demokratijos programos
vadovas Donatas Puslys svarstė, kad vietiniai veikėjai nėra kažkokie
nesusipratėliai. „Jie labai sąmoningai tai daro, išnaudoja tam tikrą au-

ditoriją, tam tikras joje paplitusias nuostatas tam, kad susilauktų dėmesio, da-
rytų poveikį”, – sakė
jis. 

Tuo metu Vilniaus
universiteto Komuni-
kacijos fakulteto lek-
torius Mantas Marti-
šius pastebėjo, kad
Kremliaus žiniasklai-
da kai kuriems asme-
nims gali būti pa-
traukli, nes pasiūlo to,
ko kitur nėra. 

„Viena vertus, tai
būna melaginga infor-
macija apie dalykus,
kurių nei patikrinti,
nei paneigti neįmano-
ma”, – sakė jis. 

Vilniaus politikos
analizės institutas šiemet pristatė Lietuvos visuomenėje paplitusių dezin-
formacijai priskiriamų naratyvų analizę. 

Tyrimas vyko dviem etapais: iš pradžių interviu metu keturiuose Lietuvos
miestuose (Klaipėdoje, Kėdainiuose, Šalčininkuose ir Visagine) nustatyti ten
paplitę naratyvai, o po to visoje Lietuvoje surengta reprezentatyvi apklausa,
kurią atliko „Baltijos tyrimai”. 

Tarp paplitusių naratyvų galima rasti tokių kaip, kad COVID-19 sugrio-
vė Lietuvos sveikatos sistemą, COVID-19 buvo manipuliuojama siekiant pri-
mesti visuomenei kontrolę, Lietuva neturi savarankiškos užsienio politikos, 

Lietuvos švietimo sistema skatina netinkamas vertybes, Sovietų Sąjun-
gos žlugimas nieko gero neatnešė, 

NATO atima valstybių narių pinigus, kurie geriau būtų skirti socialinei
apsaugai ir pan. 

Tuo metu apklausa parodė, kad net 28 proc. respondentų visiškai sutin-
ka ir 50 proc. iš dalies sutinka su teiginiu, jog šalyje neveikia sveikatos ap-
saugos sistema, o COVID-19 pandemija ją visiškai sužlugdė. Net 29 proc. res-
pondentų visiškai sutinka su teiginiu, kad Lietuvoje sąžiningam žmogui ne-
leidžiama uždirbti, o dar 44 proc. su tokiu teiginiu greičiau sutinka. Dėl eko-
nominių nesėkmių respondentai linkę kaltinti konkrečią politinę jėgą – Tė-
vynės sąjungą-Lietuvos krikščionis demokratus: bendrai net 59 proc. sutiko
su teiginiu, kad „konservatorių valdžia apvogė žmones – nuvertėjo žmonių
pensijos, pinigai”. 

Kaip pasakojo su šiuo tyrimu dirbęs D. Puslys, juo siekta išsiaiškinti, kiek
Rusijos dezinformacija turi potencialo prigyti Lietuvoje. „Analizuojant de-
zinformaciją, svarbūs trys aspektai. Pirma, kas ją skleidžia, antra – aplinka,
kurioje yra skleidžiama, kokios naudojamos priemonės, trečia yra taikinys.
Dažnai dezinformacija išnaudoja tam tikras visuomenėje jau egzistuojančias
nuostatas, tam tikrus esančius konfliktus, poliarizaciją ir pan.”, – aiškino jis. 

D. Puslio vertinimu, gali būti, kad vieni jų tiesiog yra įtikėję tuo, ką kal-
ba. 

Dar viena dezinformacijos platinimo priežasčių, pasak D. Puslio gali būti
siekis patenkinti ego. „Gali jaustis svarbiu, įtakingu”, – komentavo jis. 

Savo ruožtu M. Martišius sakė, kad komunikacijos mokslas turi du pa-
aiškinimus, kaip Kremliaus pasakojimai atsiranda vietinių dezinformatorių
lūpose. 

„Vienas atsakymas, kad tokia informacija, kurią mes vartojame, vėliau
ja operuojame ir priimame sprendimus. Jei vartoju Kremliaus kanalų žinias,
galiausiai pradėsiu atkartoti tai, ką jie kalba. Kita vertus, galima pažiūrėti,
kodėl aš vartoju tą informaciją? Kas tai lemia? Tai gilesnis klausimas. Jei pa-
žiūrėtume į kanalus, kurie skirti užsienio auditorijoms, t. y. ‘Sputnik’, RT ir
t. t., pamatytume dvi strategines tendencijas. Pirma – akivaizdi, kad tuose ka-
naluose nieko blogo nebus apie Rusiją, jos vidaus politiką, užsienio politikos
klaidas ir pan. Kitas dalykas – jie, kaip ir bet kuris kitas medijos kanalas, gal-
voja, kaip pritraukti auditoriją. Reikia kažką pasiūlyti tokio, kad ji ateitų”,
– dėstė jis. 

M. Martišius sakė, kad Kremlius medijoje bando sukurti alternatyvią dar-
botvarkę. „Apie Lietuvą dažniausiai rašoma paprastos nuvalkiotos temos –
kad tai žlugusi valstybė, kad visi badauja, visi išvažiavo, o kas bus paskuti-
nis – išjunkite elektrą. Tuo metu Vakarams rašoma, kad demokratija yra tik
fasadas, kad ten nėra žodžio laisvės. Sakoma, kad pas juos pateikiamas al-
ternatyvus požiūris ir nemaža dalis žmonių eina dėl to”, – sakė jis. 

Apibendrinant, pasak M. Martišiaus, žmogaus vartojama žiniasklaida for-
muoja jo pasaulėžiūrą, tačiau jo vartojamos žiniasklaidos pasirinkimą lemia
žmogaus jau turima pasaulėžiūra. 

Delfi.lt

Kaip Kremliaus melagienos plinta Lietuvoje

D.�Puslys�(kairėje)�ir�M.�Martišius�ištyrė�kaip�gimsta�mela-
gienos.� Delfi.lt nuotr. 
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Kaip kas išmanė, taip ir stengėsi apsisaugoti
nuo lietaus: kai kas atsigabeno ne tik sulanks-
tomas kėdes,  bet ir savo nedideles sulankstomas

pavėsines. Tačiau daugelis žiūrovų pasikliovė skė-
čiais ir guminiais aulinukais. Buvo tokių, kurie ne-
paisė lietaus ir nepabūgo parke vaikščioti basi – ore
tvyrojo ne tik didžiulė drėgmė, bet ir beveik tropinė
šiluma.

,,Kai kur, einat šlapia pieva, klimpo kojos, reikėjo
šokinėti per balas. Tačiau tie, kurie atėjo į nuostabią
šventę, buvo labai laimingi. ‘Atrodė, kad esame ka-
reiviai, kuriuos vienija bendra veikla’ ”, – pasakojo
viena šventės dalyvė. 

O šios vienijančios veiklos tikslas buvo linksmai
atšvęsti Jonines. 

Lietus kūrė ne tik nepatogumus, bet ir akimirkų
grožį. Daugelis moterų buvo pasipuošusios žolynų
vainikais. Šen bei ten neištvėrusios kelios poros ėmė
šokti pagal scenoje skambančią muziką. Agnei Gied-
raitytei ir Martynui Matučiui scenoje dainuojant ,,Kai
sirpsta vyšnios Suvalkijoj”, Čikagoje viešintis dai-
lininkas iš Californijos Rolandas  Dabrukas ir poe-
tė Sandra Avižienytė ėmė suktis lyjant lietui, prisi-
dengę dideliu skėčiu. Ar greitai teks dar kartą šok-
ti valsą, klausantis, kaip muzikai antrina į skėtį at-
simušantys lietaus lašai? 

Šventėje dalyvavo ir su tautiečiais atsisveikino
kadenciją bebaigiąs LR generalinis konsulas Čikagoje
Mantvydas Bekešius. JAV Lietuvių Bendruomenės
Krašto valdybos pirmininkas Arvydas Urbonavi-
čius scenoje padėkojo M. Bekešiui  už sėkmingą ir pra-
smingą bendradarbiavimą, įteikė JAV LB atminimo
dovaną ir palinkėjo sėkmės ateityje, dirbant Lietuvos
labui. Kas norėjo – galėjo asmeniškai pasikalbėti ir
išsakyti savo linkėjimus kadenciją Čikagoje bai-
giančiam diplomatui. Tokių, norinčių dar kartą pa-

Joninėse poros sukosi ir su skėčiais

,,Opa – opa – pa lietus lyja, na ir ką?”,  – pritar-
dama scenoje skambančiai mažųjų ,,Suktinio” šo-
kėjų šokio muzikai, dainavo viena Joninių šven-
tės, vykusios The Forge parke Lemonte, žiūrovė.
Nors lietus gerokai sumažino planuotą  šventės
dayvių skaičių, daugelis lietuvių nepabūgo ,,šla-
pių Joninių” ir atvyko. 

Linksmiems�šokėjams�nebaisus�joks�lietus.� Audronės Kižytės nuotraukos Kaimo�kapelos�,,Biru-Bar”�iš�Indianapolio,�IN�nariai�Jonas
ir�Adrija�Beleckai�atvyksta�į�šventę.

Vaikystės�draugės�Dalia�Martinaitienė� ir�Roma�Valickas:
kokios�Joninės�be�gėlių�vainikų?

Scenoje�–�smagi�,,Biru-Bar”�kapelos�muzika. Viens�–�du�–�trys�–�dalyvaujame�šventėje.

Lietuviškomis� šaknimis� besididžiuojanti� Ginger� Dragon
su�dukryte�Charlotte.�Ginger�labai�domisi�lietuvišku�paveldu:
ji�savarankiškai�mokosi�lietuvių�kalbos�ir�nuostabiai�gami-
na�lietuviškus�patiekalus.�Savo�dukrytę�moteris�nori�supa-
žindinti�su�lietuviškų�švenčių�tradicijomis.�
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bendrauti, šventės metu netrūko. O
pats M. Bekešius panoro nuotraukoje
įsiamžinti su jauniausia Joninių šven-
tės dalyve – vos 12 dienų amžiaus su-
laukusia Livia, kuri šventėje jautėsi
saugiai, gulėdama savo tėvelių Gab-
rielės ir Justino Danėnų glėbyje. 

Renginio organizatoriai pasirūpi-
no, kad vaikams būtų smagu: mažųjų
džiaugsmui buvo skirtos įvairios lai-
pynės. Kol tėveliai žiūrėjo pasirodymus
scenoje, bendravo su kitais renginio da-
lyviais, vaikai šėlo laipiodami tinkli-
niais labirintais. 

,,Šis The Forge parkas – tokia nuo-
stabi vieta šventei, geresnės negalėtu-
mei įsivaizduoti”, – sakė dalyviai. Lan-
kytojų džiaugsmui – atrakcionai sau-
sumoje ir vandenyje, pasivaikščiojimas
gamtoje. Kai kas neatsispyrė pagundai
pasiplaukioti laiveliais parko vandens
telkiniuose. 

Parko šeimininkai pasirūpino, kad
susirinkusieji galėtų mėgautis lietu-
višku alumi bei stipresniais tautiš-

kais gėrimais. ,,Kunigaikščių užeigos”
komanda buvo atsakinga už tai, kad
šventės svečių tuščių pilvų grojamas
maršas nenustelbtų scenoje skam-
bančių melodijų. Kas pageidavo, galė-
jo ir užkąsti, ir visai rimtai pasistip-
rinti.

Apie 7 valandą vakaro lietus pa-
galiau liovėsi – šventė įsisiūbavo. Sce-
noje  besikeičiantys atlikėjai neleido
žiūrovams nuobodžiauti: liaudiškas
polkas keitė klasika ir populiarios dai-
nos bei melodijos, gitaros akordų pa-
lydėti dainuojamosios poezijos pos-
mai, o vakare sceną sudrebino rokas. 

Ir rengėjams, ir tiems, kurie susi-
rinko, Joninių šventė buvo įsimintina:
pirmoji po pandemijos, pirmą kartą
naujame, tik lietuviams užsakytame
nuostabiame pramogų parke, ir kiek-
vienas sau dar daug tų pirmų kartų su-
skaičiuotų. Kurie tą vakarą laimėjo: tie,
kurie išsigando lietaus ar tie, kurie su-
sirinko į puikią šventę? 

,,Draugo” inf. 

Scenoje�–�,,Suktinis”.

LR�generalinis�konsulas�Mantvydas�Bekešius�pabendravo�ir�su�jauniausios�šventės�daly-
vės�–�vos�dviejų�savaičių�amžiaus�Livios�tėveliais��– Gabriele�ir�Justinu�Danėnais.

Šventės�svečias�iš�Lietuvos�–�dainininkas�Romas�Dambrauskas.�
Sandros Ščedrinos nuotr.

Šventės�organizatorės�–�JAV�LB�Krašto�valdybos�Kultūros�reikalų�tarybos�atstovės�–�pir-
mininkė�Giedrė�Knieža�(d.)�ir�narė�Daina�Miežlaiškis.�

Prie�įėjimo�į�The Forge parką�šventės�vakarą�plevėsavo�JAV�ir�Lietuvos�vėliavos.

Diskutavo apie sveikatą ir politiką
2021 m. birželio

23 d. Lietuvos gar-
bės konsulas JAV dr.
Jonas Prunskis su-
sitiko su buvusia
JAV ambasadore
Jungtinėse Tautose
ir buvusia South Ca-
rolinos gubernatore
Nikki Haley. Bu vo
diskutuota apie JAV
sveikatos priežiūros
sistemos padėtį ir
apie Kinijos bei Ru-
sijos keliamus pavo-
jus, pa sikeista nuo-
monėmis apie 2022
metais JAV vyk-
siančius rinkimus.         Nikki�Haley�ir�dr.�Jonas�Prunskis

Bill�Cassidy�ir�dr.�Jonas�Prunskis

Birželio 25 d. J. Prunskis su-
sitiko su senatoriumi Bill Cas-
sidy ir jo štabo pirmininku
Brian McNabb. Susitikime, ku-
ris vyko New Orleans, LA, buvo
diskutuojama apie intervenci-
nio skausmo gydymo perspek-
tyvas, opioidų epidemiją JAV,
taip pat apie Lietuvos, Bal tijos
šalių ir Lenkijos ryšius su JAV.
Su senatoriumi buvo sutarta
susitikti ateityje, kai darbą pra-
dės naujo ji jo padėjėja užsie-
nio reikalų klausimais. 

LR garbės konsulato Aspene, CO inf.
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Parengė�Vitalius�Zaikauskas

Tikimasi, kad JAV greitai atsivers keliautojams iš ES
Briuselis (ELTA) – JAV valstybės sekretorius Antony Blinken vylėsi, kad

europiečiai, nuslūgus nerimui dėl koronaviruso, greitai vėl galės keliauti į JAV. 
ES, siekdama po nesėkmingų 2020 m. atgaivinti turizmo sektorių ir prisi-

traukti JAV turistus, atsivėrė paskiepytiems arba neigiamą koronaviruso re-
zultatą pateikti galintiems amerikiečių keliautojams ir paragino JAV atsaky-
ti tuo pačiu. 

Tačiau A. Blinken tikslios datos nepateikė. „Viliuosi, kad taip nutiks jau
greitai. Mes labai to norėtume. Tikiuosi, kad sprendimas bus priimtas per ke-
lias savaites, o ne per kelis mėnesius”, – teigė jis.

PASAULIS

Popiežius Pranciškus susitiko su A. Blinken
Vatikanas (ELTA) – Popie-

žius ir JAV valstybės sekreto-
rius apsikeitė dovanomis ir iš-
mintimi, tačiau ar jie aptarė po-
litiką, skaldančią Romos katalikų
bažnyčią JAV, liko tik spėlioti.

Anot Vatikano, Antony Blin-
ken ir popiežius Pranciškus kal-
bėjosi apie 40 minučių, o nuo-
traukos, kurias jie paskelbė, pa-
demonstravo draugišką ir artimą
ryšį. Jiedu aptarė klimato poky-
čius, migraciją, prekybos žmo-
nėmis problemą ir panašius klau-
simus, pranešė Valstybės depar-
tamentas. 

Pastarąjį kartą, kai čia beveik prieš metus lankėsi JAV valstybės sekreto-
rius Mike Pompeo, popiežius jam nesuteikė audiencijos.

A.  Blinken  pridūrė, kad  yra  „labai patenkintas”  popiežiaus  lyderyste
pan demijos ir pabėgėlių klausimais, ir sakė esąs dėkingas, kad jam nereikėjo
gilintis į JAV vidaus politiką. Taip jis galėjo išvengti reikalo atsakinėti į klau-
simus apie kai kurių JAV katalikų vyskupų kampaniją, kuria siekiama atim-
ti iš prezidento Joe Biden – pamaldaus kataliko – galimybę priimti šv. Komu-
niją dėl jo paramos reprodukcinėms teisėms.

A. Blinken šiuo metu jau savaitę lankosi Europoje – Berlyne, Paryžiuje, Ro-
moje ir Baryje, Italijoje, jis dalyvavo Pasaulinės koalicijos islamo ekstremistams
ISIS nugalėti užsienio reikalų ministrų susitikime.

J. Borrell: ES rengs tolesnes sankcijas Rusijai
Briuselis (BNS) – Europos Komisija ir Europos Sąjungos užsienio politi-

kos vadovas Josep Borrell Europos Vadovų Tarybos prašymu artimiausiais mė-
nesiais rengs naujas ribojamąsias priemones Rusijai, kad jos būtų paruoštos,
jei Briuseliui tektų jas skubiai įvesti. 

„Artimiausiomis savaitėmis ir mėnesiais tęsiu veiksmus įvairiomis kryp-
timis, kuriuos numatė lyderiai. Europos Vadovų Taryba paprašė Europos Ko-
misijos ir manęs pristatyti papildomų ribojamųjų priemonių variantus. Jos bus
parengtos ir įvestos, jei Rusija toliau pažeidinės tarptautinę teisę”, – rašoma
pranešime.     

Kita vertus, pasak J. Borrell, jis taip pat rengs variantus dėl galimo ben-
dradarbiavimo su Rusija tam tikrais abiem pusėms svarbiais klausimais.  

J. Borrell pažymėjo, kad reikia „išlaikyti griežtą kursą” Rusijos atžvilgiu,
tačiau tuo pat metu „palikti atvirus bendravimo kanalus”. 

„Rusija – didžiausia mūsų kaimynė. Ji niekur nedings. Mažai tikėtina, kad
artimiausiu metu įvyktų politinių pokyčių, kurie reikšmingai pakeistų jos el-
gesį”, – pridūrė jis. 

Anot ES užsienio politikos vadovo, užsienio politikos esmė – „kalbėtis su
žmonėmis, turinčiais įgaliojimų paveikti įvykius”.  

„Sąveika su Rusija – ne prabanga ir juo labiau ne nuolaidžiavimas”, – nu-
rodė jis. 

Ispanijoje įsigaliojo eutanazijos įstatymas
Madridas (ELTA) – Ispanijoje įsigaliojo eutanaziją legalizuojantis įstaty-

mas. Taip ši šalis tapo viena iš nedaugelio valstybių, leidžiančių nepagydomomis
ligomis sergantiems ar nepakeliamus skausmus kenčiantiems žmonėms nu-
traukti savo gyvenimą.

Ispanija tapo ketvirtąja Europos šalimi, dekriminalizavusia pagalbinę sa-
vižudybę. Ši praktika dar leidžiama Nyderlanduose, Belgijoje ir Liuksemburge.

Įstatymo projektas buvo parengtas sulaukus visuomenės spaudimo po ke-
leto daug dėmesio sulaukusių atvejų, ypač Ramon Sampedro, kurio kančios buvo
įamžintos 2004 m. „Oskarą” laimėjusiame filme „Jūros gelmėse” (The Sea In-
side).

Pacientas turės būti Ispanijos pilietis ar teisę šalyje gyventi turintis asmuo.
Pateikdamas prašymą, kuris turės būti pateiktas du kartus raštu su 15 dienų
pertrauka, pacientas turės būti „visiškai sąmoningas”.

Gydytojas turės teisę atmesti paciento prašymą, jei nebus laikomasi visų
nurodytų reikalavimų. Prašymą turės patvirtinti antras medikas ir vertinimo
organas. Bet kuris medikas turės galimybę atsisakyti atlikti eutanazijos pro-
cedūrą naudodamasis sąžinės laisve.

Nepaisant to, naujajam teisės aktui smarkiai priešinosi Katalikų Bažny-
čia ir Ispanijos politinė dešinė. Pagrindinė opozicijos partija dėl šio įstatymo
jau kreipėsi į Konstitucinį Teismą.

Europa neapsisprendžia: 
pyktis ar draugauti su Rusija
Briuselyje�įvyko�Europos�Vadovų�Tarybos�susitikimas,�kuriame�išryškėjo�ne-
sutarimai�tarp�ES�lyderių�dėl�to,�kaip�elgtis�su�Rusija. 

Įtempti santykiai su bloko rytine kaimyne yra vienas iš labiausiai nerimą
keliančių iššūkių, kuriuos 27 šalių lyderiai turėjo išspręsti per dviejų die-
nų susitikimą.
Nors Prancūzija ir

Vokietija nori pastūmėti
santykius su Maskva po-
zityvesne linkme, jų siū-
lymas surengti ES ir Ru-
sijos aukščiausiojo lygio
susitikimą yra nepopu-
liarus tarp kitų valsty-
bių narių. Šios abi šalys
privertė ES valstybes na-
res, ypač Rusijos kaimy-
nes, sunerimti, pasiūliu-
sius atnaujinti Bendrijos
derybas su V. Putinu, ku-
rios buvo įšaldytos, Mask-
vai 2014 m. aneksavus
Krymą. 

Vokietijos kanclerė Angela Merkel teigė, kad ES turėtų rasti būdų, kaip
užmegzti tiesioginį dialogą su Rusija, teigdama, kad „konfliktus geriausiai
galima išspręsti... kalbantis vienam su kitu”.

„JAV prezidentas su V. Putinu susitiko rimtoms deryboms, kurios,
mano požiūriu, neatrodė kaip apdovanojimas Rusijos prezidentui. Suvereni
ES, mano nuomone, turėtų taip pat sugebėti panašiame susitikime atstovauti
ES interesams”, – teigė ji.

„Šiandien nebuvo įmanoma susitarti dėl to, kad mes turėtume nedelsiant
susitikti aukščiausiu lygiu”, – sakė A. Merkel.

Jos teigimu, lyderiai sutarė palaikyti ir plėsti „dialogo formatą” su Rusija.
„Norėjau čia pamatyti ryžtingesnį žingsnį, tačiau šitaip irgi yra gerai, mes

tęsime darbą šioje srityje”, – tikino kanclerė.
Prancūzijos prezidentas Emmanuel Macron pažymėjo, kad JAV prezi-

dentas Joe Biden susitiko su Vladimiru Putinu, nors jie yra geografiškai to-
liau vienas nuo kito nei Rusija ir ES.

Prancūzija tikino, kad ES turėtų įsitraukti į „aukšto lygio” dialogą su vis
agresyvesnę politiką vykdančia Rusija, 

„Europa taip pat turėtų vesti aukšto lygio derybas su Rusija”, – sakė Pran-
cūzijos užsienio reikalų ministras Jean Yves Le Drian. 

Tačiau kitos šalys tokį požiūrį vertina skeptiškai ir ragina būti atsargius.
ES valstybių narių lyderiai Briuselyje atmetė pasiūlymą, teigdami, jog toks

sprendimas Rusijos agresijos akivaizdoje V. Putinui pasiųstų netinkamą žinutę. 
„Manome, kad tam kol kas dar yra per anksti, dabar tai būtų tam tikras

apdovanojimas Rusijos prezidentui už jo politiką – agresyvią, kaimynus pro-
vokuojančią politiką ir įvairaus pobūdžio išpuolius”, – teigė Lenkijos prem-
jeras Mateusz Morawiecki. 

Italijos premjeras Mario Draghis, kuris parėmė ES lyderių ir V. Putino
susitikimo idėją, teigė, kad pasiūlymas buvo šiek tiek netikėtas, ir nuliūdi-
no dėl Maskvos labiausiai susirūpinusias valstybes. 

Jo teigimu, Bendrija „bent jau kol kas iš esmės atsisakė šios idėjos”. Krem-
lius teigė apgailestaujantis dėl ES sprendimo atmesti derybas ir tvirtino, jog
V. Putinas „ir toliau yra suinteresuotas kurti veikiančius Maskvos ir Briu-
selio santykius”. Prancūzija teigia, kad Europai reikia „aukšto lygio” dialo-
go su Rusija.

Lietuvos Prezidentas Gitanas Nausėda tvirtino, kad „ES šalių lyderių ly-
giu susitikimų su Rusija nebus”.

„Matome, kad mūsų santykių su Rusija padėtis blogėja, ir matome nau-
jas agresyvias Rusijos elgesio formas”, – sakė G. Nausėda.

„Griežtai nepalaikiau kai kurių siūlymų pradėti artimesnį politinį dia-
logą su Rusija, pastarajai neįgyvendinant Minsko susitarimų, tęsiant Krymo
okupaciją, negerbiant žmogaus teisių ir laisvių, ignoruojant tarptautine tei-
sę ir teisės viršenybės principus, susidorojant su pilietine visuomene ir lais-
va žiniasklaida, o taip pat perrašant istoriją bei inicijuojant kibernetinius ir
informacinius karus prieš Europos Sąjungos ir Rytų partnerystės valstybes",
–  sakė Prezidentas.

„Džiaugiuosi, kad Europos Sąjungos šalių lyderiai dar kartą patvirtino
Rytų Partnerystės šalių europines aspiracijas ir jų Europinį pasirinkimą bei
pasmerkė blogėjančią žmogaus teisių ir laisvių padėtį šalyje" , –  sakė Pre-
zidentas.

Tarp garsiausių tiesioginio dialogo su V. Putinu rėmėjų buvo Austrijos
kancleris Sebastian Kurz, teigė, kad dabar yra pats geriausias laikas tokiam
susitikimui.

ES užsienio reikalų vadovas Josep Borrell perspėjo, kad santykiai su Ru-
sija ir toliau blogėja. Tačiau blokas nesutaria, kaip elgtis su Maskva.

ES lyderiai sutarė, jog Europos pozicija santykiuose su Rusija turi būti
ilgalaikė, vieninga ir remtis sutartais penkiais principais. Rusija privalo visa
apimtimi įgyvendinti Minsko susitarimus, o Europos Sąjunga turi būti pa-
sirengusi koordinuotam atsakui, Rusijai tęsiant agresyvią politiką.

BNS, „Draugo” inf.

A.�Blinken�su�popiežiumi�neaptarinėjo�JAV�vidaus
reikalų.��� Religionnews nuotr. 

Austrijos�kancleris�S.�Kurz�gynė�būtinybę�su�Rusija�kal-
bėti. World in 24 nuotr.
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SPORTAS

Parengė�Dainius�Ruževičius

Likus�mažiau�nei�vienam�mėnesiui�iki
Tokijo�olimpinių�žaidynių�atidarymo,
sporto�renginio�organizatoriai�pristatė
griežtas�naujas�taisykles,�kurių�turės�lai-
kytis�sirgaliai.

Vyriausioji žaidynių organiza-
torė Seiko Hashimoto įspėjo,
kad, siekiant užtikrinti saugu-

mą, teks „gerokai apriboti” šventimą.
Ji pripažino, kad organizatoriai turės
būti „kūrybingi”, kad sukurtų šventi-
nę olimpiados atmosferą.

Organizatoriai nusprendė į kiek-
vieną areną leisti po ne daugiau kaip 10
tūkst. žiūrovų, tačiau S. Hashimoto
įspėjo juos nesitikėti tokios pat šventi-
nės aplinkos, kuria šiuo metu mėgaujasi
Europos futbolo čempionato sirgaliai. 

„Europos arenos pripildytos šven-
tinės nuotaikos, – teigė ji. – Deja, mums
veikiausiai nepavyks to atkartoti.”

Norėdami patekti į arenas, žiūro-
vai turės laikytis kelių pandemijos
laikotarpio reikalavimų – bus privalu
matuotis temperatūrą ir dėvėti veido
kaukę. To nedarysiantys žmonės ne-
galės atgauti pinigų už bilietus. Arenų

viduje žiūrovams bus draudžiama gar-
siai reikšti emocijas, palaikant tam
tikrus sportininkus ar „tiesiogiai kon-
taktuoti su kitais žiūrovais”. Iš karto
po renginio pabaigos jų taip pat bus
prašoma eiti tiesiai namo. Taip pat ne-
bus galima prašyti atletų autografų ar
„išreikšti žodinį palaikymą”, nebus
galima mojuoti rankšluosčiais ar nau-
doti „bet kokią kitą palaikymo formą,
dėl kurios gali kilti būriavimasis”.

„Teks numalšinti šventinę nuo-
taiką, tai tapo dideliu iššūkiu, – sakė S.
Hashimoto. – Žmonės gali justi džiugesį
savo širdyse, tačiau jie negali to iš-
reikšti garsiai ir turi vengti minios.”

Sirgaliai taip pat turės apsieiti be
alkoholio, nors jo tiekimas šiuo metu
leidžiamas kituose Japonijoje vyks-
tančiuose sporto renginiuose. Ne tik už-
drausta prekiauti alkoholiu varžybų
vietose, bet ir nebus galima atsinešti al-
koholio su savimi.

Olimpinės komandos turės nedel-
siant izoliuotis, jeigu jos atvyks į Ja-
poniją su koronavirusu užsikrėtusiu
asmeniu.

Nors pastarosiomis savaitėmis su-
mažėjo Japonijos visuomenės pasi-

Birželio�26�d.�prie�Vilniaus�Baltojo�tilto�prasidėjo�spor-
to�šventės�„Olimpinė�diena�2021”�finalinis�renginys.
Oficialų�jo�startą�tradiciškai�davė�deglo�nešimo�ir�au-
kuro�įžiebimo�ceremonija.

Olimpinės dienos ugnis buvo įžiebta prie Lie-
tuvos tautinio olimpinio komiteto (LTOK) pa-
stato, o jos kelionę link Baltojo tilto pradėjo

baidarininkas Mindaugas Maldonis. 
„Sunkus tas deglas, – juokėsi būsimas žaidynių

debiutantas M. Maldonis. Pakeliui link sporto šven-
tės centro iš jo estafetę perėmė penkiakovininkas Jus-
tinas Kinderis, vėliau – taip pat penkiakovininkė Lau-
ra Asadauskaitė-Zadneprovskienė, kol galiausiai
olimpinė čempionė deglą į rankas perdavė Lietuvos
Respublikos prezidentui Gitanui Nausėdai. Būtent
šalies vadovas, įžiebęs Olimpinės dienos aukurą, ofi-
cialiai paskelbė apie renginio pradžią.

„Olimpinę ugnį įžiebiau pirmą kartą. Tai – ypa-
tingas jausmas, nes supranti, kad tai yra kažko labai
svarbaus pradžia, o tu savo nedidele dalimi prie to
prisidėjai. Sportas – be galo smagus. Galiu pasaky-
ti, kad kuo labiau įtemptas darbas – tuo didesnę at-
gaivą teikia judėjimas, sportas tomis retomis lais-
vomis minutėmis. Kiekvieną savaitgalį ir pats sten-
giuosi jas išnaudoti ar dviračiui, ar futbolui, ar krep-

šiniui”, – įspūdžiais dalijosi G. Nausėda. 
,,Mes labai džiaugiamės, kad šiemet Vilniuje vėl

turime tą tikrąją Olimpinę dieną ir su šia sporto šven-
te tęsiame savo kelionę po Lietuvą”, – po metų per-
traukos sugrįžusiu tradiciniu renginiu džiaugėsi
LTOK prezidentė Daina Gudzinevičiūtė.

Sporto šventėje vilniečių ir miesto svečių laukė
bėgimo varžybos, taip pat žiūrovai buvo kviečiami
stebėti breiko ir riedlentininkų programą, visi galėjo
susiburti nemokamame Vido Bareikio koncerte. Jo
metu vienas populiariausių šalies atlikėjų dainavo
vieną iš naujausių dainų, skirtą į Tokijo olimpines
žaidynes vyksiantiems LTeam sportininkams pa-
laikyti.

Šiemet Olimpinė diena Lietuvoje minima jau 32-
ąjį kartą ir pirmą sykį vyksta ne vieną, o net šešias
dienas. Visą savaitę Vilniuje ir jo apylinkėse esan-
čiose sporto bazėse visi norintys taip pat galėjo iš-
bandyti įvairias sporto šakas.

Iki šiol šventė vyko įvairiuose šalies miestuose
– Vilniuje, Kaune, Alytuje, Šiauliuose, Panevėžyje ir
Klaipėdoje. Praėjusiais metais kiek pasikeitusi spor-
to šventė aprėpė ne tik šalies teritorijoje, bet ir po visą
pasaulį išsibarsčiusius lietuvius – buvo surengtas vir-
tualus lietuviškos olimpinės mylios bėgimas, ku-
riame dalyvavo daugiau nei 3000 tautiečių iš 31
valstybės visuose pasaulio žemynuose.

Po�dešimties�mėnesių�pertraukos�į�UFC�kovas�sugrį-
žusiai�lietuvei�Julijai�Stoliarenko�pirmoji�kova,�vyku-
si�po�ilgos�pertraukos,�apkarto.�Birželio�26�d.�lietuvė
svorio�kategorijoje�iki�61,2�kg�nusileido�amerikietei
Julia�Avila,�kuri�trečiajame�raunde,�atlikusi�smaugi-
mo�veiksmą,�privertė�J.�Stoliarenko�pasiduoti.

JAV kovotoja diktavo sąlygas nuo pat kovos pra-
džios ir jau pirmajame raunde praliejo lietuvės
kraują. Tai buvo pirmas kartas J. Stoliarenko

karjeroje, kai varžovė privertė ją pasiduoti. 
Ši sportininkių kova turėjo įvykti dar kovo 30 d.,

tačiau tada svėrimų me tu lietuvė du kartus nualpo,
o svėrimų salę paliko ant neštuvų. Po šio inciden to
UFC kovą nusprendė atšaukti. Prieš šią kovą svorio
metimas J. Storialenko problemų nesudarė.

Lietuvė per savo karjerą yra pasiekusi 9 perga-
les, patyrusi 6 pralaimėjimus bei kartą jos kovoje pa-
skelbtos lygiosios. Tiesa, nei vienos pergalės nepa-
vyko pasiekti UFC oktagone.

Olimpinės�žaidynės�Japonijoje�prasidės�liepos�23�d.,�tačiau�maždaug�pusė�šalies�žmonių
vis�dar�nenori,�kad�šis�sporto�renginys�įvyktų.

Tokijo olimpiados iššūkis – apriboti sirgalių emocijas

priešinimas olimpinėms žaidynėms,
apklausos rodo, kad maždaug pusė ša-
lies žmonių vis dar nenori, kad sporto
renginys prasidėtų po trijų savaičių.

Japonijoje fiksuojamas palyginti
nedidelio masto koronaviruso protrū-

kis. Šalyje iš viso nuo koronaviruso
mirė apie 14 600 žmonių. Be to, šalis iš-
vengė itin griežto karantino.

Olimpinių žaidynių atidarymo ce-
remonija įvyks liepos 23 dieną, o žai-
dynės tęsis iki rugpjūčio 8 dienos.

Į�UFC�narvą�po�ilgesnės�pertraukos�sugrįžusiai�J.Stoliarenko
kova� su� amerikiete� buvo� nesėkminga:� varžovė� lietuvę
privertė�pasiduoti.

Nesėkmingas 
J. Stoliarenko sugrįžimasOlimpinės dienos ugnį įžiebė Lietuvos prezidentas

Šalies�vadovas�G.�Nausėda,�įžiebęs�Olimpinės�dienos�aukurą,�oficialiai�paskelbė�apie�renginio�pradžią.
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„Nelly Paltinienė. Tu ateik į pasimatymą”: scenos le-
genda kviečia susitikti paskutinį kartą.

„Ne kartą iš Nelly girdėjau, kad neskubėčiau ra-
šyti, tada ir ji neskubės mirti. Tačiau vis pridurda-
vo norinti, kad knyga pasirodytų jau po jos mirties.
Man labai skaudu, jog negalėjau nei jai, nei jos išti-
kimam bendrakeleiviui Arvydui įteikti knygos. Vis-
gi dėkoju likimui, kad  turėjau galimybę išklausyti
Nelly gyvenimo istorijos, sudėti ją į knygą ir pakviesti
lietuviškos estrados karalienės gerbėjus į paskutinį
pasimatymą su Nelly”, – pristatydama iš spaustuvės
į knygynus keliaujančią knygą „Nelly Paltinienė. Tu
ateik į pasimatymą” džiaugėsi jos autorė, BALTO lei-
dybos namų redaktorė, žurnalistė Irma Laužaitė.

Pasiryžusi patikėti savo gyvenimo istoriją kny-
gai, viena ryškiausių lietuviškos estrados žvaigždžių
Nelly Paltinienė kalbėjo lyg per išpažintį. Prisimin-
dama, ką tiek metų nutylėjo, ir juokėsi, ir braukė aša-
ras. Pasakojo apie mažytės Nelly kovą dėl išlikimo

lly Paltinienė atgulė amžinojo poilsio Menininkų kal-
nelyje Antakalnio kapinėse. Apie laiką be Nelly, kny-
gos rašymą ir tai, ką joje galima rasti, – pokalbis su
Irma Laužikaite.

Kaip Nelly Paltinienė pasiryžo išpažinčiai?
Knygos istorija prasidėjo nuo netikėto skam-

bučio prieš dvejus metus – skambino vėlų vakarą,
žvilgtelėjau – nepažįstamas numeris. Taip susipa-
žinau su kunigu Kęstučiu Timofejavu, jis su kolega
kunigu Karoliu Petravičiumi ne vienerius metus
buvo artimi Nelly draugai. Tada iš Kęstučio išgirdau,
kaip jie vis mėgino Nelly įtikinti savo gyvenimo is-
toriją patikėti knygai, tačiau ji griežtai atsisakyda-
vo. Kol dvasininkai ją nustebino – įteikė Nelly ir Ar-
vydui skirtą popiežiaus Pranciškaus palaiminimą.
Žvelgdama į jį, Nelly garsiai suabejojo: o kodėl gi ne-
papasakojus, ką teko per gyvenimą patirti? Ir pa-
minėjo mano vardą. Klausimą, ar nesvarsto apie kny-
gą, jai buvau uždavusi prieš dešimtmetį, kai rengiau
straipsnį žurnalui „Legendos”! Tąsyk išgirdau griež-
tą „ne”. Įkalbinti ją bandė ne vienas, bet ji nė neke-
tino persigalvoti.

Koks apėmė jausmas, kai po dešimtmečio išgirdote ne-
tikėtą „taip”?

Prisipažinsiu, jog apsidžiaugiau, bet ir suneri-
mau – iš pradžių reikėjo išvaikyti abejones. Pasku-
tinius penkerius gyvenimo metus Nelly praleido tarp
keturių sienų savo bute Manheime – ji sunkiai sir-
go, vargino skausmai, jėgų tikrai nebuvo daug. At-
sisakydavo duoti interviu, jau kelerius metus jos žo-
džius žurnalistams perduodavo tik bičiuliai, pati ji
nekalbėjo... Niekam. 

Jaunystėje Nelly mokėsi iš to meto kino filmų,
viena mylimiausių jos žvaigždžių – Marlene Dietrich.
Ir paskutiniais gyvenimo metais sekė jos pavyzdžiu
– nuo scenos nulipusi ekrano žvaigždė keliolikai
metų užsidarė apartamentuose Paryžiuje, jų duris ga-
lėjo praverti tik keletas artimiausių žmonių. Nelly
pasielgė lygiai taip pat – telefonu bendravo su dau-
gybe bičiulių, tačiau į namus Manheime įsileisdavo

Į pasimatymą su Nelly Paltiniene…

karo mėsmalėje. Apie tai, kaip pati dar vaikas tapo
mama. Apie beribę aistrą scenai ir šešiasdešimt ket-
verius jai atiduotus metus. Apie tai, kodėl per kon-
certą persirengdavo penkis ar šešis kartus. Apie vyrą,
kurį nutarė padaryti laimingą. Apie skausmingą
sprendimą išvykti gyventi į Vokietiją. Apie bisą po
biso, glėbius gėlių ir gandus, ko gero, nenutilsiančius,
kol gyvi jos gerbėjai.

Nelly pasakojimas papildytas dainininkės vyro
Arvydo Paltino, jų bendražygių, bičiulių prisimini-
mais. Nuotraukomis gausiai iliustruotą knygą išleido
BALTO leidybos namai.

Amžinybėn iškeliavusi 2020-ųjų vasario 29-ąją –
dieną, kuri tebūna kartą per ketverius metus, lygiai
prieš metus, birželio 23-iąją, ilgiausią metų dieną, Ne-

tokią likimo dovaną. Mūsų pokalbiai prasidėjo 2019-
ųjų balandį. Aš skambindavau sutartą valandą, Ne-
lly laukdavo prie Arvydo įjungto kompiuterio. Iš pra-
džių kalbėjomės po keletą sykių per savaitę, rude-
nėjant pokalbiai ėmė retėti, ne kartą ji man pa-
skambino ir atšaukė skambutį – jėgos vis seko. Ke-
lios dienos po Nelly gimtadienio, 2020-ųjų vasario pa-
baigoje, sutarėme pavasarį vėl atnaujinti pokalbius,
nes dar tiek galima prisiminti – vis ji kartojo... Kai
vos po savaitės, vasario 29-ąją, telefone pamačiau Kęs-
tučio numerį – jis taip ir liko įvestas „Paltinienės
draugas”, – nutirpau, nes nujaučiau, ką išgirsiu... Po
Nelly mirties suskaičiavau, jog turiu 39 mūsų po-
kalbių įrašus. Ir liko pažadas, kad jie turi sugulti į
knygą. 

Nelly Paltinienė nedažnai dalydavo interviu ir perne-
lyg neatviraudavo. Kaip jums pavyko pelnyti jos pasitikė-
jimą?

Į šį klausimą geriausiai atsakytų tik ji. Galiu spė-
lioti, jog Nelly jautė, kad bus su meile išklausyta, ne-
bus iškraipyti jos žodžiai, o tai, kas neturėtų pasiekti
svetimų ausų, nebus paviešinta. Įsikalbėjęs žmogus
dažnai pasako ir tai, ko nebūtina žinoti kitiems, – žur-
nalistai žino, jog kartais turi elgtis kaip nuodėmk-
lausiai: išklausyti ir pasilikti sau. Kartais reikia ne
trimituoti, kad ir kokia sensacija tai kvepėtų, o pa-
tylėti. Kaip neskubame dalytis draugų patikėtomis
paslaptimis. Juk tik taip užsimezga pasitikėjimas.

Nelly labai atidžiai rinko žodžius kalbėdama apie
kitus žmones. Ji itin saugojo savo artimuosius, nie-
kada neatviravo apie sūnų ir anūkus – nenorėjo, kad
ir jiems tektų pajusti, ką reiškia gyventi lyg po di-
dinamuoju stiklu.

„Knygai galima ir tai papasakoti”, – ne sykį gir-
dėjau. „Apie tai nerašyk, bet tau pasakysiu, kad su-
prastum, kodėl taip pasielgiau”, – įspėdavo. Kaip mi-
nėjau, Nelly vis kartojo, jog norėtų, kad knyga pa-
sirodytų po jos mirties, – man regis, ji kiek nerima-
vo dėl savo atvirumo, nenorėjo išgirsti apkalbų – jau
ir taip visą gyvenimą ją lydėjo ir skaudino gandai,
ir vėl pasijusti pavydelninkų – taip ji vis sakydavo –
nardinama į purvą.

Sovietiniais metais lydėjo ir tiesiog absurdiškos kalbos...
Kvatojau balsu, kai Nelly papasakojo, kad rim-

tų rimčiausiai buvo kalbama, jog Klaipėdoje nenu-
sipirksi pieno, tuščios parduotuvės, nes primadona
– Nelly – sumanė pasilepinti... pieno vonia. Kiti tikino,
kad jos grožio paslaptis – šampano vonios. Sunku net
suvokti, kaip žmonės drįsdavo prašyti pačiupinėti jos
plaukus, truktelėti už sruogos ir įsitikinti, ar vešlios
garbanos nėra perukas.

Skamba juokingai, bet kaip gyventi su tokiu šlei-
fu? Kaip jaustis, kai atsistojus į eilę mandarinų – iš-
vydo praeidama pro šalį ir susigundė tuomet defi-
citine preke – iškart sustojo pro šalį važiuojantis au-

tik pačius artimiausius. Kodėl? Todėl, kad ji visą gy-
venimą dovanojo džiaugsmą, nenorėjo, kad gerbėjai
matytų ne tą švytinčią scenos ikoną, o skausmo var-
ginamą moterį.

Tad iškart buvo aišku, jog bendrausime tik Sky-
pe, – nerimavau, ar galima pajusti žmogų, kurio gir-
di tik balsą? Ne kartą buvau su Nelly bendravusi, ra-
šiusi apie ją, bet juk knyga – labai rimtas įsiparei-
gojimas... Ar įmanoma kalbėtis ne tik apie smagius,
bet ir skaudžius dalykus, kai skiria daugybė kilo-
metrų ir nematai veido? O kaip elgtis, kai iš pasi-
keitusio balso gali tik nuspėti, jog anoje pusėje jis ryja
ašaras?

Paskambinau, išgirdau Nelly balsą ir supra-
tau, kad negaliu pasakyti „ne” – galiu tik dėkoti už

Legendinė Lietuvos dainininkė Nelly Pa-
ltinienė daug kartų viešėjo JAV. Ją
Amerikos lietuviai vis kviesdavo koncer -

tuoti, o žiūrovai plūsdavo pasiklausyti legen -
dinės atlikėjos dainuojamų dainų. Neseniai,
birželio pabaigoje, jau po N. Paltinienės mir-
ties išleistoje ir Lietuvos knygynus pasieku-
sioje knygoje yra ir nuotraukų iš „Draugo” ar-
chy vų. Knygos autorė Irma Laužikaitė sakė
jau išsiuntusi knygą apie Nelly Paltinienę
„Drau go” knygynėliui. Jūsų dėmesiui – lei-
dyklos parengtas interviu su knygos „Tu at-
eik į pasimatymą” autore I. Laužikaite. Au-
to rei leidus, planuojame spausdinti Nelly
Pal tinienės pasakojimą apie keliones į Ame-
riką, prisiminimus apie viešnagę Čikagoje.

Knygos�autorė�Irma�Laužikaitė�sako,�jog�pasiūlymą�užrašyti�Nelly�Paltinienės�pasakojimus�apie�gyvenimą�ji�priima�kaip
didelę�likimo�dovaną.������������������� BALTO leidybos namų nuotr.

Naujosios�knygos�,,Tu�ateik�į�pasimatymą”�viršelis.�Tokią�N.
Paltinienę�prisimena�jos�talento�gerbėjai.
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tomobilis, vairuotojas visą eilę sugėdino (!), nuėjo pas
pardavėjas ir įteikė pasimetusiai dainininkei krepšelį
taip visų geidžiamų vaisių. Kaip elgėsi Nelly? Priėmė
dovaną, neatsisakė būti pavėžėta iki namų, bet visus
mandarinus išdalijo kaimynystėje gyvenantiems
vaikams – jai buvo taip gėda... „Nelly gaubė tokia šlo-
vė, kad ji nebūtų galėjusi įlipti į paprastą autobusą pa-
važiuoti kelių stotelių – būtų sudraskę į gabaliukus
ir pasilikę prisiminimui”, – sakė viena jos bičiulių,
mačiusių, kaip atlikėja buvo garbinama.

Piktinausi kartu klausydamasi, kaip sykį į butą
įsiveržė išsigandęs Arvydas, paskui jį atidundėjo ir
Nelly dueto partneris Eugenijus Ivanauskas su žmo-
na, nes jiems visiems kažkas paskambino ir pasakė,
kad Nelly nušoko nuo tilto, nusižudė dėl nelaimingos
meilės savo scenos draugui... O ji tądien ramiai tvar-
kėsi namuose... Kai kartą neatsargiai atidarydama
konservų dėžutę persirėžė riešą ir turėjo kreiptis pa-
galbos į medikus, Klaipėda tiesiog ošė – Paltinienė ir
vėl bandė nusižudyti.

Juk niekas net neabejojo, kad Nelly miršta iš meilės Eu-
genijui Ivanauskui! Iš tiesų?

Scenoje – taip. Nelly nuolat kartojo – kai ji dai-
nuoja apie meilę, iš tiesų myli tą, kuris šalia! Tačiau
tik ten – scenoje ir kol skamba daina. Juk šalia Nelly
beveik šešiasdešimt metų buvo Arvydas Paltinas. Jis
buvo didžiausias ramstis, tik jausdama begalinį pa-
laikymą ji galėjo atsiduoti dainai visa širdimi.

Buvo labai sunku stebėti, kaip Arvydui neleng-
va gyventi po jos mirties. Jis laikėsi iš paskutiniųjų,
kol po pirmojo karantino buvo atidarytos sienos ir
urna su Nelly palaikais galėjo atkeliauti iki Lietuvos.
Praėjus savaitei po laidotuvių, pateko į ligoninę – at-
rodė, jog neturi jėgų gyventi be jos. Esu dėkinga li-
kimui, kad Arvydas palengva atsistojo ant kojų ir aš
galėjau jam perskaityti knyga virtusius Nelly pasa-

kojimus. Jis prisipažino, jog klausydamasis nu-
braukė ir ašarą – visus metus girdėjo mūsų pokal-
bius, o dabar galėjo dar kartą, paskutinį, išgirsti Ne-
lly balsą... Ne sykį pagalvojau, kad tik troškimas pa-
imti į rankas knygą jam suteikia jėgų gyventi be savo
gyvenimo palydovės. Negaluodamas jis peržiūrėjo
namuose saugomus nuotraukų albumus ir atsiuntė
krūvas fotografijų, kuriose užfiksuotos brangiausios
jų šeimai akimirkos. Arvydas jaunystėje daug fo-
tografavo, nenuostabu, jog dažnai prieš jo objekty-
vą atsidurdavo Nelly. „Aš juk negalėjau neįamžinti
tokio gamtos grožio”, – šmaikštavo paklaustas apie
vieną Nelly jaunystės nuotrauką.

Paskutinį sykį su Arvydu kalbėjausi jau šių
metų sausio pabaigoje, rūpėjo išgirsti jo nuomonę,
ar knygai tiktų pavadinimas, kuris man ilgai suko-
si galvoje, – „Tu ateik į pasimatymą”. Tai ir eilutė iš
vienos populiariausių Nelly dainų, taip pat – kvie-
timas dar kartą susitikti su scenos legenda. „Tinka”,
– po dienos apmąstymų palaimino mano sprendimą.
Žinia, jog vasario 1-ąją Arvydas iškeliavo į amžiny-
bę, mane sukrėtė – aš skubėjau rašyti, nes norėjau,
kad jis spėtų atsiversti šią knygą. Man prireikė sa-
vaitės susikaupti ir į knygos tekstą įrašyti keletą sa-
kinių apie netikėtą jo mirtį, o įsipareigojimas pa-
baigti knygą jau buvo dvigubas. Jaučiausi įspraus-
ta į kampą – per metus neliko abiejų pagrindinių kny-
gos herojų, abu juos palydėjau į amžinojo poilsio vie-
tą Menininkų kalnelyje Antakalnio kapinėse, o pa-
žadas, jog knyga pasirodys, juk liko... 

Buvote ėmusi ne vieną interviu iš Nelly, kas jums pa-
čiai buvo nauja, negirdėta, kas labiausiai sukrėtė?

Negali nejaudinti vaikystės prisiminimai – Ne-
lly karo metų vaikas, likusi be pasitraukusio į fron-
tą tėvo, pamotę žydę išsivedė naciai, ją ir jaunesnę
seserį globojusi kaimynė dingo per eilinį bombar-

davimą. Sunku įsivaizduoti, kaip ji išgyveno vaikš-
čiodama po Lenkijos kaimus ir miestus, už duonos
kąsnį dirbdama įvairiausius darbus, dainuodama
gatvėje ar netgi nugvelbdama kokią daržovę iš dar-
žo ar patykojusi vištos, ką tik sudėjusios kiaušinį...
Šiuos prisiminimus reikėjo traukti po žodį, Nelly
buvo linkusi nutylėti, kokį siaubą išgyveno. Kodėl?
Dėl paprastos priežasties – ji norėjo žmonėms do-
vanoti džiaugsmą, tai ir darė lipdama tiek metų ant
scenos. Arvydas prisipažino, jog tik klausydamasis
mūsų pokalbių sužinojo, ką Nelly teko patirti, apie
tai ji nebuvo jam pasakojusi.

Iš tiesų per koncertą Nelly persirengdavo keturis, pen-
kis ar net šešis kartus?

Taip, nes, kaip pati tvirtino, žengdama į sceną
norėjo dovanoti žmonėms šventę! Nelly neabejotinai
buvo to laikmečio stiliaus ikona, moterys  ėjo į kon-
certus tikėdamosi, jog atlikėja ne kartą pakeis ap-
darą. Ji juto, kaip žmonės laukia ir koks salėje
kyla šaršalas, kai iš užkulisių išbėgdavo persirengusi.
Nelly negailėjo pinigų dainoms – juk reikėjo mokė-
ti ir kompozitoriui, ir poetui, – ir drabužiams. Pir-
ko audinius iš jūreivių, pati kūrė modelius, o su-
manymus įgyvendindavo draugės mama. Svar-
biausia, jog ši klaipėdietė siuvėja buvo jai ištikima
ir nekartojo Nelly modelių, – prašančių pasiūti to-
kią pat suknelę nestigo.

Dalį knygos tiražo leidykla skyrė Vydmantų bažnyčios
statybos lėšoms rinkti. Ar tai buvo Nelly pageidavimas?

Tokia idėja kilo savaime. Nelly bičiulis Karolis
Petravičius – statomos Vydmantų Dievo Gailestin-
gumo bažnyčios klebonas. Nelly ne kartą matė pro-
jektą, vis komentavo, ką, jos manymu, reikėtų daryti
kitaip. Išvydusi pradinį variantą nusistebėjo, kaip
bažnyčia gali neturėti į viršų besistiebiančio bokš-
to... Jis atsirado. Karolis sako, kai bažnyčia stovės,
bus galima sakyti, kad kai kurias jos detales padik-
tavo Nelly.

Kai apie tokį sumanymą užsiminiau Arvydui, jis
nusišypsojo ir santūriai pritarė: „Nelly tai būtų la-
bai patikę.” Nelly buvo labai tikinti, dar sovietiniais
metais po koncertų dažnai nešdavo gėles į bažnyčias.
Ji ne kartą man pasakojo apie Vydmantų bažnyčios
statybas, apie vargus, su kuriais susiduria klebonas,
ir išgyveno, kad negali paaukoti tam pinigų, nes ne-
bedainuoja, negali surinkti aukų, – džiaugiuosi lei-
dyklos sprendimu bent šiek tiek prisidėti. Net ne-
abejoju, jog Nelly ir Arvydui tai būtų labai patikę.

Ar knyga bus įdomi tik gerbėjams?
Norėjau, kad pasakojimas sudomintų ir tuos, ku-

rie nėra buvę nė viename Nelly koncerte ir negirdėję
nė vienos jos dainos, – nors negaliu patikėti, jog Lie-
tuvoje yra tokių žmonių. Viliuosi, kad Nelly gyve-
nimo istorija įtrauks ir tuos, kurių mamos ar mo-
čiutės (ir tėvai, ir seneliai – nereikia pamiršti ir vyrų
gerbėjų) žavėjosi šia dainininke. Kartą Nelly nusi-
juokė ir pasvarstė, gal būtų galima ko nors dar pri-
galvoti ir pafantazuoti, kad būtų įdomiau skaityti
knygą. „O kaip filmuose?” – nusijuokė. Aš tik pur-
čiau galvą – jai nieko nereikia prigalvoti: pagal jos
gyvenimo istoriją galima sukurti ir romaną, ir se-
rialą... 

P. S.Norintys�įsigyti�šią�knygą,�gali�ją�užsisakyti
internetu:�www.knygos.lt
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ALGIS VAŠKEVIČIUS 

Vytauto�Didžiojo�universiteto� (VDU)�Kaune�so-
cialinės�antropologijos�centras�neseniai�suren-
gė�diskusiją�tema�„Ką�antropologija�mums�sako

apie�šiandieninį�pasaulį”,�kurioje�da�lyvavo�keturios
Lietuvos�antropolo�gės,�dirbančiomis�JAV�ir�Europos
universitetuose.�Tai�buvo�puiki�proga�susipažinti�su
įdomiais�šių�moksli�ninkių�tyrinėjimais�ir�pasiekimais.

Išleis specialų žurnalo numerį

Ką antropologiniai tyrimai gali mums pasaky-
ti apie ginklų problemą JAV? Kodėl antropologai do-
misi duo menų centrais ir jų įtaka politiniam gyve-
nimui? Ar ši disciplina suteikia mums gilesnių
įžvalgų apie socializmo atmintį ar sveikatos apsau-
gą Lie tuvoje – į šiuos ir kitus klausimus ga lima buvo

gauti atsakymus šios dis ku sijos metu. Joje dalyvavo
dr. Ieva Jusionytė iš Brown University Provi dence,
Rhode Island, dr. Neringa Klum bytė iš Miami Uni-
versity, Ox ford, OH, dr. Rima Praspaliauskienė iš Uni-
versity of  California, Berkeley ir dr. Asta Vonderau
iš Martin Luther universiteto Vokietijoje. 

Diskusiją moderavusi VDU ir Vil niaus univer-
siteto dr. Kristina Jo nutytė priminė, kad antropolo-
gija yra socialinis-humanitarinis moks las, siekian-
tis atskleisti žmogaus bio loginių, sociokultūrinių as-
pektų di na miškus tarpusavio ryšius ir sakė, jog
toks renginys suorganizuotas mi nint kelias progas
– dar šiais metais pasirodys „Lietuvos etnologijos”
žurnalo specialus numeris „Aktualioji antropologi-
ja: užsienio lietuvių-ant ro pologų tyrimai ir įžvalgos”,
kuria me bus spausdinami šeši straipsniai šiomis te-
momis. Be to, nutarta įsteig ti Lietuvos antropologi-
jos asociaciją, nes pastaraisiais metais gerokai išaugo
susidomėjimas šiuo mokslu.

Diskusijos pradžioje kiekviena iš lietuvių moks-
lininkių pristatė savo tyrinėjimų objektus, ir tai buvo
puiki galimybė sužinoti,  kokie įdomūs jie yra ir kokį
turiningą bei spalvingą gyvenimą šios moterys gy-
vena išeivijoje. Štai I. Jusionytės gyvenimas iš ties ver-
tas filmo scenarijaus – jai teko pagyventi Argentinos,
Paragvajaus ir Brazilijos sienų sandūroje, vėliau –
prie JAV ir Meksikos sienos, ji ne tik tyrė ten vyks-
tančią nusikalstamą vei ką, bet ir pati dirbo gaisri-
ninke bei paramedike.

Domisi padėtimi JAV ir Meksikos pasienyje

Brown University asocijuota profesorė pasako-
jo, kad dar gyvenant Lietuvoje ji dirbo žurnaliste, jai
teko 2006 m. vykti Baltarusijos sostinę Minską ir ap-
rašyti ten po rinkimų jau tada vykusius protestus
prieš pre zidentą Aliaksandrą Lukašenką. Pa gal
„Fulbright” studentų programą ji pateko į Brandeis
University Massa chusetts valstijoje studijuoti sociali -
nės antropologijos, įsitraukė į antro pologijos moks-
lus, pasiliko doktorantūros studijų ir tai tapo jos pro-
fesija bei gyvenimu. Pirmąjį akademinį darbą I. Ju-
sionytė gavo Florida University, kur praleido ketve-
rius metus, vėliau, laimėjusi konkursą, dirbo Har-
vardo universitete.

Atsidūrusi Lotynų Amerikoje, trijų valstybių pa-
sienyje ji domėjosi ten profesinę pareigą atliekančių
žurnalistų darbu. Jos tyrinėjimai apie paramedikų
darbą JAV ir Meksikos pasienyje tapo doktorantūros

tema ir 2018 m. JAV
buvo išleisti atskira
kny ga „Slenkstis:
ekstremalios situaci-
jos ir reakcija į jas
JAV ir Meksikos pa-
sienyje”.  Rinkdama
medžiagą šiai knygai
profesorė beveik me-
tus praleido kartu su
gelbėtojais Arizonos
ir Sonora  valstijų pa-
sienyje, daugiausiai
Nogaleso mieste, ku-
rio viena dalis yra
vienoje šalyje, o kita –
kitoje.

Dar gyvendama
Argentinos pa sie nyje ji susipa-
žino su savanoriais gaisrinin-
kais, susidomėjo jų darbu ir grį-
žusi į Ameriką pradėjo savano-
riau ti Massachusetts, vėliau Flo-
ridos gaisrinėse, baigė greito-
sios pagalbos ir paramedikų,
miškų gaisrininkystės ir kitus
kursus. Penkerius metus kiek-
vieną savaitę bent vieną ar dvi
dienas ji savanoriavo gaisrinėje
kaip gelbėtoja ir tai leido išlai-
kyti pusiausvyrą tarp intelekti-
nio  ir fizinio darbo. 

Šiuo metu mokslininkė nag-
rinėja, kokią įtaką turi JAV gink-
lai Mek sikos gyventojams, ir
bando suprasti, kokia yra gink-
lų reikšmė abiejose vi suomenėse
– apie tai ji rašys jau tre čiąją
savo knygą. 

„Antropologija leidžia per-
žengti ideologinio mąstymo ri-
bas. Aš tiriu, kas yra teisėta ir
neteisėta veikla, kokio tipo prie-
varta yra legitimi, kas yra nu-
sikaltimas. Ta JAV ir Meksikos
pasienyje esanti metalinė ar mū-
rinė siena nedidina Amerikos

gyventojų saugumo, o didina nesaugumą, nes ji ne
tik neužkerta kelio nusikaltimams, bet ir ir didina
organizuotą nu sikalstamumą Meksikos pusėje – pa-
tekti iš ten į JAV tampa sudėtingiau, kontrabandi-
ninkai vienijasi į dideles mafijos grupes, kurios įsi-
smelkia ir į valstybės institucijas”, – sakė jau pen-
kiolika metų Amerikoje gyvenanti ir dirbanti moks-
lininkė.

Amerikoje antropologija – 
vis populiaresnė

Diskusijos metu apie savo darbą papasakojo ir
Miami University dir banti asocijuota profesorė N.
Klum bytė. Ji išgarsėjo kaip mokslininkė, kai žur-
nalas „American Anthropolo gist” dar 2010 m. iš-
spausdino jos straips nį „Sovietinės dešros renesan-
 sas” – jame autorė teigė, kad rinka yra politinė are-
na, kurioje formuojamos vertybės, ideologijos, ta-
patybės ir istorija, o „sovietinių” dešrų rinkodara ir
vartojimas yra politinio dalyvavimo forma. 

Ir vėliau mokslininkė nuolat ty rinėjo istorijos ir
politikos santykį, analizavo, kodėl žmonės jaučia nos-
talgiją sovietmečiui, kodėl rinkimuo se jie renkasi po-
pulistus, tokius kaip buvęs Lietuvos prezidentas Ro-
landas Paksas – tai buvo jos disertacijos tema.

Moteris pasakojo, kad analizuodama nostalgiją
praeičiai ji parengė 260 interviu Kaune ir trijuose Lie-
tu vos kaimuose, ir žmonės nekalbėjo apie kažkokį lo-
jalumą Sovietų sąjungai, bet jiems buvo aktualus jų
pripažinimas naujojoje santvarkoje, jų prisitaikymas
gyventi dabar esančioje visuomenėje ir tai tikrai ne-
kvestionuoja demokratijos.    

„Tai, kad Lietuvoje dar yra nostalgija tam laikui,
nestebina, nes Lie tuva nėra kažkoks išskirtinis pa-
vyz dys. Panašūs reiškiniai buvo pastebėti ir Pietų Af-
rikos Respublikoje, kur nostalgija jaučiama daugy-

bę skausmo ir išgy-
venimų atnešusiam
apartheido režimui.
Reikia suvokti vi są
globalų kontekstą”, –
sakė ji.  

Daug metų Ame-
rikoje dėstanti N.
Klumbytė teigė, kad
Amerikoje an tro polo-
gijos kursai yra labai
populiarūs, turima
daug studentų, ir fak-
tiškai kiekviename di-
desniame universitete
yra antropologijos
progra mos. Universi-
tete, kuriame ji dir-
ba, antropologija yra
antra pagal populia-
rumą specialybė. Pa-
sak jos, antro pologai –
tai istorijų pasakoto-
jai, ir šis mokslas at-
neša daug įdomių at-
 radimų.  

Pastaraisiais me-
tais mokslinin kės ty-
rimų objektas buvo

Lietuvą JAV garsina ir antropologės

Ieva Jusionytė Rima Praspaliauskienė Neringa Klumbytė

I. Jusionytės knyga „Slenkstis” išleista JAV
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Padovanokite savo vaikams, anūkams ir draugams 
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Kepti smidrai su šonine

Iš smidrų galima greitai paga-
minti skanų ir išvaizdų patiekalą, ku-
riuo galėsite nustebinti. Jis orkaitėje
pagaminamas per 30 minučių, kepant
ant grotelių, prireiks mažiau laiko. La-
bai gerai, kad šio patiekalo gaminimui
galima pasiruošti iš anksto. Susirin-
kus svečiams, pakanka sudėti pa-
ruoštas smidrų lazdeles į keptuvą
arba orkaitę.

Reikės: 
12 vienetų smidrų
12 riekelių šaltai rūkytos šoninės
šiek tiek alyvuogių aliejaus, drus-
kos, pipirų. 

Paruošimo būdas:

Smidrus nuvalyti (t. y. nupjauti su-
medėjusias dalis), sudėti į verdantį
van  denį ir pavirti apie 2 minutes. Iš-
griebti ir perlieti šaltu vandeniu, jog
išliktų traškūs.

Smidrus apšlakstyti trupučiu aly-
vuogių aliejaus ir kiekvieną apsukti
plona šoninės riekele.

Kepti ant keptuvo apie 10 minučių,
kol šoninė apskrus.

Jeigu po ranka nėra jo, galima
kepti orkaitėje (įkaitintoje iki 390 F),

Nedaug laiko virtuvėje ir patieka las  paruoštas – štai ko rei-

kia ruošiant maistą karštą vasarą, kai norime palepinti šei-

mą arba laukiame svečių

sovietme čiu Lietuvoje leistas ir labai po-
pulia rus satyros ir humoro žurnalas
„Šluota” – ji nagrinėjo laiškų instituciją
ir kritinį pilietiškumą jame. „Šluotos”
skaitytojai rašydavo redakcijai apie
įvairias kasdienes problemas, susijusias
su viešąja aplinka, vartojimu ir žmonių
darbo santykiais. Šie laiškai buvo kri-
tinio pilietiš ku mo dokumentai, juose
skaitytojai netiesiogiai kritikavo sant-
varką ar aukščiausią valdžią. 

Gilinasi į medikų ir pacientų
santykius

Dar viena diskusijoje dalyvavusi
antropologė iš JAV, University of  Ca-
lifornia, Berkeley mokslininkė dr. R.
Praspaliauskienė šiuo metu rašo mo-
nografiją apie sveikatos apsaugą, so-
cialinę rūpybą Lietuvoje – knyga va-
dinsis „Įvokelinti gyvenimai”. Jos ty-
rinėjimų objektas jau nemažai me tų
yra medicininė antropologija, o pag rin-
dinė sąvoka – tai vokelis, pa cientų įtei-
kiamas medikams atsilyginant už pa-
slaugas. 

„Mane domina, ar tas vokelis yra
kyšis, ar dovana, kokį santykį jis for-
muoja tarp paciento ir mediko, tarp pa-
ciento ir jo šeimos narių. Vokelis – tai
ir santykis tarp skaidrumo ir ko rupci-
jos, tai nebūtinai turi būti vokas su pi-
nigais – gali būti ir butelis ar saldainių
dėžutė. Kaip žmonės ir visuo menė
tampa ‘įvokelinti’, kaip ta sistema iš-

silaiko, koks santykis yra tarp dovanos
ir kyšio – visa tai ir bandau iš siaiškin-
ti”, – pasakojo mokslinin kė.     

Ne vien specialistams neblogai ži-
nomi ir ankstesni Vilniaus pedago gi-
niame universitete istoriją studija vu-
sios R. Praspaliauskienės tyrinėjimai,
kai ji domėjosi Lietuvoje XVIII–XIX am-
žiuje gyvenusiais elgetomis, plėšikais
ir valkatomis. Būtent šia te ma 2000 me-
tais ji išleido knygą  „Ne reikalingi ir
pavojingi: XVIII a. pabaigos – XIX a. pir-
mosios pusės elgetos, valkatos ir plė-
šikai Lietuvoje”, kurioje aprašė šių
visuomenės grupių gy venimo būdą, vi-
dinę struktūrą, vietą visuomenėje.
Taip pat ji domėjosi ir prekybos mote-
rimis tema.

Laisvalaikiu dviračio pedalus
mėgs tanti minti moteris pasakojo, kad
antropologijos mokslas padeda matyti
pasaulį plačiau, o Amerikoje antropo-
logijos kursus baigę studentai dažnai
eina į mediciną, dirba tei sės srityje, ži-
niasklaidoje, muziejuo se, nes tai labai
plačiai pritaikomas mokslas.  

Įdomiais pastebėjimais diskusijo-
je pasidalino ir Vokietijoje dirbanti
dr. A. Vonderau. Išeivijos mokslinin kės
džiaugėsi, kad tokia diskusija lei do
joms pačioms daugiau sužinoti vie na
apie kitos darbą bei pabrėžė, jog idėja
įsteigti Lietuvoje antropo logijos aso-
ciaciją yra labai gera ir sveikintina, o
jos pačios prie šios asociacijos veiklos
prisidės kiek galėdamos. 

tik keps šiek tiek ilgiau. 
Jeigu kepsite orkaitėje, papildomai

smidrų galite ir neapvirti, nes jie spės
suminkštėti (nebent smidrų stiebai
būtų labai stori, tokiu atveju dėl visa ko
apvirkite).

Jeigu norite sotesnio patiekalo,
ga lima prie smidro pridėti supriesko-
niuotą (druska, pipirai) vištienos vi-
dinės krūtinėlės juostelę ir šį ,,duetą”
apvynioti šonine. Recepte nurodytam
smidrų kiekiui užteks 4–5 vištienos vi-
di nės krūtinėlės dalies gabalėlių. Juos
reikia supjaustyti pusiau arba į tris da-
lis, priklauso nuo to, kokio dydžio ga-
balėlis.

Iškeptus smidrus pagal skonį pa-
barstyti pipirais ir druska (jeigu nori-
si). Skanaus!

Jūsų Indrė
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Siunčiu _____________  dol. 

Vardas, pavardė ________________________________________

Adresas: ______________________________________________ 

Miestas ___________________ valstija______  zip ____________

Čekį siųskite: 
DRAUGAS,  4545 W. 63rd. St., 

Chicago, IL 60629
Tel. 773-585-9500       www.draugas.org

DRAUGAS
Seniausias lietuviškas laikraštis pasaulyje

Leidžiamas nuo 1909 m. 
Sužinokite vienas apie kitą

Susipažinkite su lietuviška veikla – nuo vandenyno iki vandenyno
XXI a. ,,Draugas” – laikraštis jums!



http://draugokalendorius.org

www.facebook.com/draugolaikrastis

INSURANCE AND FINANCIAL

Notarinės

paslaugos

NEMOKAMAI

7667 W. 95th St., Suite 207

Hickory Hills, IL  60457

Fax: 708-851-4777

708-433-7777

Vilma
Virginija

Įvairių 

rūšių 

draudimai!

16 2021 LIEPOS 1 D., KETVIRTADIENIS DRAUGAS

Namams pirkti paskolos 
duodamos mažais mėnesiniais 

įmokėjimais ir prieinamais nuošimčiais.
Kreipkitės į 

mutual Federal Bank, 
2212 West Cermak Road. 

Tel. (773) 847-7747

Advokatas
VYTENIS�LIETUVNINKAS

4536 W. 63 St., Chicago, IL 60629
(Skersai�gatvę�nuo�„Draugo”)

Tel. 773-284-0100 •  info@midwaylegal.com
Paslaugos: Nekilnojamas turtas • Investiciniai fondai •

Testamentai ir palikimai • Verslo reikalai • Bendri teisės reikalai

CoVID-19: Birželio 30 d., 11 val. 30 min.
Užsikrėtusių Išgijusių Mirusių

Pasaulyje 182,758,537   167,328,601 3,956,690

JAV 34,528,047 28,871,917 618,694

Lietuvoje 278,769 267,636 4,383

w w w . d r a u g a s . o r g

Diana Vidutis, gyvenanti Takoma Park, MD, tapo

„Draugo” garbės prenumeratore. Nuoširdžiai dėkojame,

kad skaitote mūsų laikraštį ir sveikiname tapus garbės prenu-

meratore.

Maloniai kviečiame visus į kadenciją baigiančio LR generalinio konsulo
Čikagoje Mantvydo Bekešiaus palydėtuves. Atsisveikinti su konsulu bus ga-
lima liepos 4 d., sekmadienį. Po 11 val. r. šv. Mišių Švč. Mergelės Marijos Gimi-
mo parapijos salėje vyks pabendravimas ir vaišės. Maloniai visų laukiame.

Liepos 6 d., antradienį 1 val. p. p. JAV LB Lemonto apylinkės valdyba kvie-
čia į Karaliaus Mindaugo karūnavimo dienos minėjimą, kuris vyks prie Pa -
sau lio lietuvių centro, šalia Kryžių kalnelio. Minėjimo metu giedosime
Lie tuvos himną. 

Liepos 11 d., sekmadienį, po 11 val. ryto šv. Mišių Švč. Mergelės Marijos Gi-
mimo parapijos salėje įvyks JAV LB Marquette Parko apylinkės metinis atas-
kaitinis susirinkimas. Bendruomenės pirmininkė Auksuolė Marciulevičie-
nė apžvelgs veiklą ir pristatys naujus kandidatus į valdybą. Bus vaišės.
Kviečia me dalyvauti visus Bendruomenės narius ir taip pat laukiame pri-
sirašant naujų narių.


